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Co všechno musí udělat 
jaro

František Halas

Vytáhnout trávu z hlíny 
a na zeleno natřít.
Načernit pěkně stíny 
a všechno živé sbratřit. 

Nachystat noty ptáčkům,
obléci nahé stromy,
vysmát se poškoláčkům,
pozlatit střechy, domy. 

Všem hadům svléci kůži,
načesat řádně louky,
spočítat lístky růží
a pruty leštit, brouky. 

Rozmíchat v lese barvy
a kdeco zrána zrosit,
probudit v zemi larvy 
a teplo do děr nosit. 

Včeličkám květy sladit
a děcka nutit vstávat
a kožich kočkám hladit
a peckám jádra dávat. 
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Rada města schválila 

- Dodatek č. 15 Smlouvy č. C 
04/2000 na zajištění třídění a svozu 
komunálního odpadu v obci s fir-
mou EKOR, s.r.o., IČO: 60700262, 
Havlíčkova 181, 697 01 Kyjov.

- změnu III. rozpočtu pro rok 
2017 organizace TS Dukos Dub-
ňany, příspěvková organizace, 
IČO: 71232818, Palackého 1406, 
696 03 Dubňany.

- plán inventur v rámci řád-
né inventarizace ke dni 31. 12. 
2017 a dále  s c h v á l i l a  hlavní 
inventarizační komisi v navrhova-
ném složení. 

- Návrh podmínek pojištění č. 
698798 s celkovým pojistným 
za jeden pojistný rok ve výši 
168 377 Kč.

- poskytnutí dotací do 50 000 Kč 
spolkům z rozpočtu města na rok 
2018 dle předloženého materiálu.

- přijetí darů, radiostanice Hy-
tera PD705 AN VHF v hodnotě 
12 741 Kč, motorové pily Stihl MS 
251 v hodnotě 13 290 Kč a finanč-
ního daru ve výši 80 000 Kč od 
spolku Svatý Florián-Dobrovolní 
hasiči roku, z.s., IČO: 019058752, 
Zubatého 685/1, 614 00 Brno-Se-
ver a dále  s c h v á l i l a  Darovací 
smlouvu s tímto spolkem.

- dle předloženého materiálu 
vícepráce ve výši 167 738 Kč bez 
DPH na stavbě „Dubňany, běžná 
údržba PB přítoku Rumzovského 
járku“ a  u k l á d á  odboru investic 
a správy majetku zajistit dodatek 
k smlouvě o dílo s firmou elitbau 
s.r.o. Brno.

- náklady na výměnu kotlů v bu-
dově městského úřadu v předpo-
kládané výši 350 000 Kč včetně 
DPH.

Z usnesení rady města
- uzavření Dodatku č.  3 ke 
smlouvě o zajištění zpětného od-
běru elektrozařízení ze dne 
17.5.2006 s firmou ELEKTROWIN 
a.s., IČO: 27257843, Michelská 
300/60, 140 00 Praha.

- Dodatek č.  1 ke Smlouvě 
o dílo s firmou elitbau s.r.o., IČO: 
25571273, Dřevařská 855/12, 
602 00 Brno, na dílo „Běžná údržba 
pravostranného přítoku Rumzov-
ského járku“. 

- dle předloženého materiálu 
vícepráce ve výši 132 970 Kč včet-
ně DPH na stavbě „Chodník ulice 
Lipová Dubňany“  a  u k l á d á  
odboru investic a správy majetku 
zajistit dodatek ke smlouvě o dílo 
s firmou Emil Kazík, Dubňany.

- uzavření Dodatku č. 1 k smlouvě 
o dílo s panem Emilem Kazíkem, 
IČO: 63444496, Na Močidlech 293, 
696 03 Dubňany na akci „Výstavba 
chodníku v části ul. Lipová v k.ú. 
Dubňany včetně přístupů a vjezdů 
k nemovitostem“.

- vyhlášení konkurzů na obsazení 
pracovního místa ředitele/ky na 
tyto školy:
Mateřská škola I Dubňany, p.o.
Mateřská škola II Dubňany, p.o.
Základní škola Dubňany, p.o.
Základní umělecká škola Dubňany, 
p.o.
Předpokládaný termín nástupu je 
1. 8. 2018.

Rada města p o v ě ř i l a  starostu 
požádat Krajský úřad JMK a Čes-
kou školní inspekci o delegování 
jejich zástupců za členy konkurz-
ních komisí.

- zadání výběrového řízení pro 
práce v lesích města Dubňa-
ny v roce 2018 včetně návrhu 
„Smlouvy o provádění těžebních 
a pěstebních činností“ a seznamu 

navržených firem dle předložené-
ho materiálu.

- zakoupení plotových panelů 
od firmy PLOTY VAMBERK – WIRE 
METAL, s.r.o. Vamberk na zhotove-
ní nového oplocení 1 strany hřiště 
s umělým povrchem po budovu SC 
Želva, za cenu 58 000 Kč včetně 
DPH. 

- uhrazení divadelního před-
stavení pro děti uspořádaného 
společností CziDivadlo Praha v sále 
Kulturního domu Dubňany dne 1. 
6. 2018. 

- pro letošní příměstský tá-
bor s datem konání 23. - 27. 7. 
2018 cenu 600 Kč s obědem 
a 400 Kč bez oběda.

- pořízení nábytku do místnosti 
pro spolky a sálu kulturního domu.

- vyřazení vozidla Škoda Felicia LX 
SPZ HOK 04-61 a souhlasí s jeho 
ekologickou likvidací dle platných 
předpisů.

- výměnu nouzového osvětlení 
v budově ul. Hornická č.p. 602 
(DPS).

- uzavření Nájemní smlouvy č. 
5N18/24 s Českou republikou – 
Státním pozemkovým úřadem, IČO: 
01212774, Husinecká 1024/11a, 
130 00 Praha 3 – Žižkov, na užívání 
části pozemků p.č. 3370 a p.č. 
3375 s cenou ročního nájemného 
7 020 Kč, za účelem realizace stavby 
„Polní cesta Horní Huť“. 

- uzavření Nájemní smlouvy 
č. 5N18/24 s Českou republi-
kou – Státním pozemkovým úřa-
dem, IČO: 01212774, Husinecká 
1024/11a, 130 00 Praha 3 – Žižkov, 
na užívání části pozemku a p.č. 
3375 s cenou ročního nájemného 
8 021 Kč, za účelem rekultivace 
pozemku. 
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- za dodavatele prací v lesích 
města Dubňany 2018 firmu Lesy 
Horňácko, s.r.o., IČO: 28302630, 
Vítězná 1228/13, 696 01 Rohatec 
a dále schválila „Smlouvu o pro-
vádění těžebních a pěstebních 
činností“ s výše uvedenou firmou.

- zřízení facebookového profilu 
města Dubňany.

- s platností od 1.3.2018 Ceník 
jednorázových úhrad za zřízení 
věcných břemen na pozemcích ve 
vlastnictví města Dubňany.

Rada města vzala na vědomí

- změny plánu těžeb v městském 
lese pro rok 2017 dle návrhu OLH 
Ing. Petra Kvapila v souladu s čl. XI. 
odst. 4 smlouvy.

- informace k nové Směrnici 
o závodním stravování pro rok 
2018 a  p o v ě ř i l a  Ing. Grégro-
vou rozhodováním v záležitostech 
schváleného sociálního fondu pro 
rok 2018.

- oznámení firmy NOEL, s.r.o. 
Hodonín o ukončení analogového 
vysílání v televizních kabelových 
rozvodech.

- zjištění technického stavu ma-
jetku nabízeného k odkoupení 
pro město od společnosti TRNINY 
DEVELOPMENT, s.r.o. a  u k l á d á  
odboru investic a správy majetku 
zajistit revizní zprávu k veřejnému 
osvětlení a dále  u k l á d á  obec-
nému stavebnímu úřadu předložit 
do 31. 1. 2018 odborné stanovisko 
k zamýšlenému převodu a také 
ověřit, zda se v jeho archívu ne-
nalézají dokumenty obsahující 
podmiňující faktory k souhlasu 
s užíváním předmětného majetku.

- seznam nájemců městských 
bytů s dluhy předložený LV QVA-
TREM, s.r.o. na základě povinností 
vyplývajících z Mandátní smlouvy.

Rada města ukládá

- odboru investic a správy ma-
jetku provést zjištění technického 
stavu majetku nabízeného k od-
koupení pro město od společnosti 
TRNINY DEVELOPMENT, s.r.o..

- městskému úřadu poptat firmy 
za účelem vybudování vrtu na 
podzemní vodu a za tímto účelem 
zapracovat částku 1 300 tis. Kč do 
rozpočtu města  na rok 2018.

Rada města projednala

- úpravy rozpočtu města Dubňa-
ny pro rok 2017 a   s c h v á l i l a  
rozpočtové opatření  č. 7 pro rok 
2017.

Rada města doporučuje

- Zastupitelstvu města Dubňany 
schválit nabytí inženýrských sítí – 
komunikace a chodníky, dešťová 
kanalizace a veřejné osvětlení 
a pozemků nacházejících se pod 
těmito inženýrskými sítěmi (p.č. 
2658/264 a 2658/240 o celkové 
výměře 5 912 m2 na LV č. 5192), 
od společnosti TRNINY DEVELO-
PMENT, s.r.o., Řeznická 1486/5, 
110 00 Praha 1, do vlastnictví 
města Dubňany za cenu 30 000 Kč 
bez DPH. 

- Zastupitelstvu města Dubňany 
schválit nabytí nemovitostí a Daro-
vací smlouvu s dárcem: Jihomorav-
ský kraj, IČO: 70888337, Žerotínovo 
nám. 449/3 60182 Brno, na poze-
mek p.č. 2224/14 ostatní plocha – 
jiná plocha o výměře 700 m2 a po-
zemek p.č. 2224/15 ostatní plocha 
– jiná plocha o výměře 404 m2, 
vše v k.ú. a obci Dubňany. Po-
zemky byly odděleny GP č. 2783-
337/2017 ze dne 19.9.2017 z po-
zemku p.č. 2224/1 ostatní plocha 
– ostatní komunikace.

Rada města vydala

- Sazebník úhrad za posky-
tování informací dle zákona č. 
106/1999 Sb., o svobodném pří-
stupu k informacím, pro rok 2018.  

Rada města jmenovala

- za zřizovatele do Školské rady 
při Základní škole Dubňany, p.o. 
tyto členy:
Bc. Jana Křížková
Jana Hlavatá
Radim Karban

Rada města dále  v z a l a  n a  
v ě d o m í   členy zvolené ze zá-
konných zástupců dětí:
Jana Svorová
Mgr. Renata Výletová
Monika Škodíková

a z řad pedagogických pracovníků 
školy:
Mgr. Martina Bábíčková
Mgr. Eva Rajsiglová
Mgr. Veronika Dostálová

Rada města vyjádřila

- souhlasné stanovisko k žádosti 
SÚS JMK o majetkoprávní vypo-
řádání pozemků pod silnicemi II. 
a III. třídy, konkrétně pozemku p.č. 
2228 v k.ú. Dubňany a  u k l á d á  
odboru investic a správy majetku 
dále s SÚS JMK jednat za účelem 
možného řešení vlastnictví dalších 
pozemků. 

- Rada města v souladu s usta-
novením § 102 odst. 2 písm. b) 
zákona č. 128/2000 Sb., o obcích 
(obecní zřízení), v platném zně-
ní a v souladu s ustanovením § 
166 odst. 3 zákona č. 561/2004 Sb., 
o předškolním, základním, střed-
ním, vyšším odborném a jiném 
vzdělávání (školský zákon), v plat-
ném znění, v souladu s vyhláškou 
č. 54/2005 Sb., o náležitostech 
konkursního řízení a konkursních 
komisí  j m e n u j e  předsedu a čle-
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ny konkursní komise k provedení 
konkursního řízení na obsazení 
pracovního místa ředitele/ředitelky

a) Základní školy Dubňany, pří-
spěvkové organizace:

Předseda komise:
František Tříska
za zřizovatele

Ostatní členové komise: 
Renata Prokopenková
za zřizovatele
Ing. Markéta Balažíková  
náhradník za zřizovatele
Mgr. Růžena Jonášová  
za krajský úřad
Ing. Ludvík Kostelanský
odborník v oblasti státní správy, 
organizace a řízení ve školství
Mgr. Zdeňka Šindarová
pedagogický pracovník příspěvko-
vé organizace
PhDr. Irena Borkovcová, MBA
školní inspektor ČŠI
Bc. Jana Křížková
za školskou radu
a   p o v ě ř u j e  paní Jiřinu Chlu-
dilovou výkonem funkce tajemníka 
komise.

b) Mateřské školy I Dubňany, pří-
spěvkové organizace:

Předseda komise:
František Tříska
za zřizovatele

Ostatní členové komise: 
Renata Prokopenková
za zřizovatele
Bc. Jana Křížková
náhradník za zřizovatele
Mgr. Růžena Jonášová
za krajský úřad
Ing. Ludvík Kostelanský
odborník v oblasti státní správy, 
organizace a řízení ve školství
Monika Ševelová
pedagogický pracovník příspěvko-
vé organizace
PhDr. Irena Borkovcová, MBA
školní inspektor ČŠI
a   p o v ě ř u j e  paní Jiřinu Chlu-
dilovou výkonem funkce tajemníka 
komise.

c) Mateřské školy II Dubňany, pří-
spěvkové organizace:

Předseda komise:
František Tříska
za zřizovatele

Ostatní členové komise: 
Renata Prokopenková
za zřizovatele
Bc. Jana Křížková
náhradník za zřizovatele
Mgr. Růžena Jonášová
za krajský úřad
Ing. Ludvík Kostelanský
odborník v oblasti státní správy, 
organizace a řízení ve školství

Yveta Kolaříková
pedagogický pracovník příspěvko-
vé organizace
PhDr. Irena Borkovcová, MBA
školní inspektor ČŠI
a   p o v ě ř u j e  paní Jiřinu Chlu-
dilovou výkonem funkce tajemníka 
komise.

d) Základní umělecké školy Dub-
ňany, příspěvkové organizace:

Předseda komise:
František Tříska
za zřizovatele

Ostatní členové komise: 
Renata Prokopenková
za zřizovatele
Bc. Jana Křížková
náhradník za zřizovatele
Mgr. Kateřina Pernicová
za krajský úřad
Ing. Ludvík Kostelanský
odborník v oblasti státní správy, 
organizace a řízení ve školství
MgA. Jan Gašpárek
pedagogický pracovník příspěvko-
vé organizace
Mgr. Ladislava Hodonská
školní inspektor ČŠI
a   p o v ě ř u j e  paní Jiřinu Chlu-
dilovou výkonem funkce tajemníka 
komise.

MÚ

NOVĚ nás najdete také na Facebooku 
www.facebook.com/MestoDubnanyOficialniProfil

APLIKACE webových stránek 
Města Dubňany „V OBRAZE“ 
pro větší informovanost. Aplikace 
je napojena na webové stránky 
našeho města a mimo jiné  také 
informuje o jakékoliv nově vlo-
žené události, která se objeví na 
našich webových stránkách. Stáh-
ni si tuto aplikaci a buď v obraze.
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„Stromy svobody“ – akce k 100. výročí vzniku 
Československé republiky
Vážení čtenáři, milí přátelé,

ráda bych Vás informovala 
o akci k 100. výročí vzniku Čes-
koslovenské republiky s názvem 
„Stromy svobody“. Pořadatelem 
je nadace Partnerství. Patrony 
stromů svobody jsou prof. RNDr. 
Hana Librová, environmentalist-
ka, Vladimír Kořen, moderátor 
a starosta, Petr Sís, autor knih pro 
děti a mnoho dalších osobností. 
Vladimír Kořen říká: “Jako zázra-
kem se strom může proměnit 
v symbol... Čerstvý vzduch ve 
větvích se promění v symbol 
svobody, kmeny v symbol ne-
zlomné vůle a kořeny v symbol 
hodnot, z nichž vyrůstá naše ná-
rodní vědomí. Pojďme tyto živé 
symboly hledat, chránit a vracet 
jim význam a naději, se kterou je 
naši předci vysazovali.“

Staré stromy, tito němí svěd-
kové naší pohnuté historie sym-
bolizují vznik republiky, který 
oslavíme v tomto roce. Prochá-
zíme kolem nich bez povšimnutí 
a možná ani netušíme, že existují. 
V letech 1918 a 1919 jich lidé 
vysadili tisíce. Do jejich výsadby 
se zapojili starostové, žáci, čle-
nové různých spolků, zejména 
členové Sokolské obce. Stromy 
byly ověšeny stuhami, zpívala se 
hymna a ke kořenům se ukládaly 
pamětní listy. Sázely se i později 
(1928,1945,1968) vždy, když 
jsme si chtěli připomenout vý-
znam svobody. V současné době 
probíhá vytváření mapy těchto 
významných stromů na území 
naší vlasti. Podobná velká oslava 
k 100. výročí vzniku naší republi-
ky se chystá i nyní. Založíme tím 
novou tradici oslav Dne vzniku 

ČSR a pokusíme se tím posílit 
u veřejnosti jeho význam. Stromy 
mohou být odborně ošetřeny 
a chystá se i výsadba nových.

Ani naše obec nezůstala poza-
du. V mém pátrání po nich mi na-
pomohla Kronika obce Dubňan 
z Okresního archivu v Hodoníně. 
Podle tohoto zdroje byly dne 1. 
května 1919 vysázeny na návsi 
4 lípy Svobody. Tento den byl 
vyhlášen národním svátkem. 
Kronikář a učitel školy Jaromír 
Fiala píše, že se zdejší dělnictvo 
zúčastnilo hromadně dělnických 
schůzí v Hodoníně a po návratu 
se shromáždilo před školou, kde 
byly přichystány 4 ozdobené 
lipky. S hudbou v čele odebrali 
se žáci s obecenstvem na urče-
né místo, kde po proslovu byly 
stromky zasazeny. Údajně byla 
pořízena i fotodokumentace, ale 
v kronice není k dispozici. Je zde 
poznámka z roku 1927, že lípy 
byly odstraněny, aby nestínily 
bramborům. Kronikář dále uvádí, 
že tento čin byl odsouzen všemi 
slušnými lidmi. Vedení obce 
nechalo toto bez povšimnutí, 
nikdo z obce nevěděl, že to byly 
lípy Svobody. Dále je zde zmín-

ka o tom, že k 70. narozeninám 
pana prezidenta Masaryka v roce 
1920 byly slavnostně zasazeny 
2 Masarykovy lípy před starou 
školou (t.č. obecní kancelář) 
a 4 lípy u kostela. Ještě jsem 
nalezla poznámku o přesazení 
lípy Svobody z obecního sadu na 
návsi od sochy sv. Jana k obecní 
kanceláři.

Také moje pátrání po původu 
lípy před Sokolovnou bylo ko-
runováno úspěchem. Z ústního 
podání pana učitele Pavla Madě-
ryče je datována jejich výsadba 
do října roku 1918, kdy stařeček 
Mezihorák a Fiala zasadili 3 lípy 
Svobody na počest založení 
republiky. Dochovala se však 
jen jedna, další dva staré ob-
jemné kořeny jsou jen smutnou 
vzpomínkou na jejich bývalou 
majestátnost.

Kde se některé stromy nachá-
zely, můžeme se v určitých přípa-
dech jen dohadovat, u některých 
máme jistotu, že přežily přes 
všechny nástrahy, lidskou hlou-
post a protivenství do dneška. 

Zpracovala: 
Mgr. Marie Tomanová

za okrašlovací spolek Dubňany
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Lesní hospodářský plán
Lesní hospodářský plán pro 

lesní hospodářský celek lesy 
města Dubňany zpracovala spo-
lečnost LESPROJEKT Brno, a.s. 
na období deseti let. V průběhu 
roku 2017 se nejprve uskutečnila 
kontrolní prohlídka, při které 
schvalující orgán prověřil, jakým 
způsobem se zpracovatel plánu 
vyrovnal s požadavky dotčených 
orgánů a zároveň provedl kont-
rolu stávajícího stavu lesa.

Venkovní pochůzka byla pro-
vedena za účasti:
-  zástupců odboru životního 

prostředí Krajského úřadu 
Jihomoravského kraje, jako or-
gánu státní správy lesů a státní 
správy ochrany přírody,

-  zástupce odboru životního 
prostředí obce s rozšířenou 
působností, jako věcně a míst-
ně příslušného orgánu státní 
správy lesů,

-  projektantů akciové společ-
nosti LESPROJEKT Brno s plat-
nou licencí, jako zpracovatele 
plánu,

-  odborného lesního hospodáře a
-  pracovníka MěÚ Dubňany, 

jako zástupce vlastníka lesů.

Za stejné účasti se konalo i zá-
věrečné šetření, na kterém bylo 
shledáno, že předmětný plán 

není v rozporu s lesním zákonem 
ani s ostatními právními předpisy 
a veškeré oprávněné požadavky 
dotčených orgánů, právnických 
a fyzických osob jsou do plánu 
zapracovány.

Bylo vydáno souhlasné závaz-
né stanovisko a následně pak 
byl lesní hospodářský plán pro 
lesní hospodářský celek města 
Dubňany schválen.

a habr 5,2 % porostní plochy. 
Ostatní dřeviny jsou zastoupeny 
velmi okrajově.

Celková výměra pozemků 
určených k plnění funkcí lesa 
zahrnutých do lesního hospo-
dářského celku města Dubňany 
v současné době činí 225 ha. 

Hlavní dřevinou je borovice, 
která představuje 37,5 % po-
rostní plochy. Na druhém místě 
je dub, který zaujímá 16,1 % po-
rostní plochy. Dále pak následuje 
lípa, která má 11,3 % porostní 
plochy, bříza 9,5 % porostní plo-
chy, olše 9,7 % porostní plochy 

Porosty svojí jižní hranicí na-
vazují na komplexy státních 
lesů. Obklopují město Dubňa-
ny ze všech stran, nejvíce od 
jihozápadu. Převážně jsou na 
mírně zvlněné rovině. Často se 
zde vyskytují bezodtokové te-
rénní sníženiny jako pozůstatek 
podzemní těžby lignitu. Tyto 
komplikují odtok povrchové 
vody a ovlivňují tak zdravotní 
stav stromů.

V mladších porostech se pro-
vádí výchova dle stavu porostů. 
Kultury zde však trpí žírem 
ponravy chrousta maďalového.

Maximální celková výše těžeb 
je tímto lesním hospodářským 
plánem stanovena na 22 440 m3.

MÚ
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Jak třídit odpady
Třídíte odpad? A proč vlastně třídit odpad?

Vždyť to není tak dávno, kdy 
jsme mohli sbírat jen starý papír 
a železo, které jsme odevzdávali 
do sběrných surovin. Dříve však 
lidé tolik odpadů nevytvářeli 
a odpad byl zcela jiného složení 
než dnes. V současnosti pro-
blém odpadů narostl především 
v důsledku nadměrného použí-
vání umělých hmot a obalových 
materiálů. Navíc je většina oba-
lových materiálů vyráběna z ne-
obnovitelných surovin a recyklací 
tyto zdroje šetříme. Kdo třídí 
odpad, chrání životní prostředí.

Papír – modrý pytel, modrý 
kontejner

Patří sem: noviny, časopisy, 
staré knihy bez vazby, kartony, 
lepenka, kancelářský papír, sešity 
apod. Nepatří sem: voskovaný 
papír, kopírovací papír, použité 
hygienické potřeby, dětské plen-
kové kalhotky.

polystyren, nápojové kartony 
od džusů, mléka apod. Nepatří 
sem: novodurové trubky, linolea, 
molitan, obaly znečištěné od 
nebezpečných látek jako jsou 
např. motorové oleje, barvy, 
chemikálie apod.

Obaly od potravin třiďte ales-
poň hrubě vymyté a nezapomí-
nejte sešlapávat PET láhve.

Sklo – bílý a zelený kontejner

Patří sem: láhve od nápojů, 
skleněné nádoby, skleněné stře-
py. Tabulové sklo patří do barev-
ného skla. Nepatří sem: kerami-
ka, porcelán, autosklo, drátěné 
sklo, zrcadla. Použitý skleněný 
obal je možné do posledního 

Plasty – žlutý pytel, žlutý 
kontejner

Patří sem: obaly od čisticích 
prostředků, kosmetiky a po-
travin, PET láhve, různé misky, 
kelímky, sáčky od mléka, igelit, 

střepu znovu využít pro výrobu 
nového. Při tavení starého skla je 
navíc nižší spotřeba energie než 
u prvovýroby.

Bioodpad – hnědá nádoba

Patří sem: zbytky zeleniny 
a ovoce (listy a nať ze zeleniny, 
slupky z brambor a citrusových 
plodů), čajový odpad a čajové 
sáčky, kávová sedlina, skořápky 
z vajíček, zbytky pečiva a obilnin, 
piliny, tráva, listí, zbytky rostlin 
(do velikosti 30 cm), kořeny 
zeleniny, plevel, květiny, kousky 
větví keřů i stromů, seno, sláma, 
popel ze dřeva. Nepatří sem: 
tekuté zbytky jídel, oleje, maso, 
biologicky nerozložitelné látky, 
plasty, sklo, uhynulá zvířata.

MÚ
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Vy se ptáte, my odpovídáme

Co bude s budovou bývalého dubňanského 
nádraží?

Dobrovolný svazek obcí Mutěnka prodal před 
časem budovy nádraží v Dubňanech i ve Svato-
bořicích Mistříně soukromým subjektům na zá-
kladě veřejné soutěže. Důvodem tohoto prodeje 
byla nerentabilnost vlastnictví těchto chátrajících 
objektů a též potřeba finančních prostředků na 
úpravu a udržování cyklostezky Mutěnka. Shodou 
okolností oba tyto objekty koupili občané naše-
ho města. Podle vyjádření současného majitele 
je vypracován projekt na rekonstrukci bývalého 
nádraží v Dubňanech. Tento si klade za cíl pro-
vést rekonstrukci tak, aby venkovní podoba co 
nejvěrněji kopírovala architekturu doby vzniku 
nádraží, tzn. rok 1905. Co se týče vnitřního využití 
této budovy, tak ač se to nezdá, podlahová plo-
cha činí cirka 500 m². Větší část bude využita na 
vybudování sedmi nájemních bytů a v té o něco 
menší části vznikne penzion, kde najdou krátko-
dobé ubytování turisté v sedmi nových pokojích. 
Vzhledem k existenci cyklostezky lze předpokládat, 
že o toto krátkodobé ubytování budou mít zájem 
hlavně cyklisté.

Kdy bude schválen nový územní plán našeho 
města?

Přesný časový termín nelze s určitostí stanovit. 
A to proto, že se v současné době nacházíme ve 

stadiu zapracování připomínek, které vznikly při 
projednávání návrhu územního plánu na okresní 
úrovni. Po zapracování těchto připomínek bude 
materiál postoupen na JMK a teprve po dodržení 
všech zákonem stanovených lhůt dojde k veřejné-
mu projednání na půdě MÚ v Dubňanech. Konečné 
rozhodnutí učiní zastupitelstvo města Dubňany, 
ale právě, až po uplynutí všech, již zmiňovaných, 
zákonem stanovených lhůt. A tady samozřejmě 
záleží také na tom, kolik bude vznesených při-
pomínek a námitek proti zpracovanému návrhu. 
Pokud nebudou vzneseny závažné námitky, tak se 
dá předpokládat ukončení celého procesu někdy 
na podzim letošního roku.

foto: Jan Pešula



11

Z RADNICE • 3 | 2018

Bude pokračovat rekonstrukce kulturního 
domu, konkrétně velkého sálu?

Po příznivých ohlasech na rekonstrukci půdních 
prostor i předsálí kulturního domu se skutečně 
ozvaly hlasy volající po pokračování v těchto 
pracích, právě co se týče prostor velkého sálu kul-
turního domu. O této záležitosti však ještě nebylo 
rozhodnuto zastupitelstvem našeho města. Do 
návrhu změn rozpočtu byly zapracovány zatím 
jenom náklady na výměnu stolů a židlí používa-
ných při kulturních akcích, a to pro jejich značnou 
opotřebovanost a stáří. Paní architektka, která 
zpracovala návrh na dosavadní interiérové úpravy, 
byla opět oslovena, aby připravila prozatím pouze 
základní návrh možných úprav.

Počítá se s odkanalizováním místní části 
Jarohněvice a s napojením na čistírnu 
odpadních vod?

Odpověď na tuto otázku opět souvisí s novým 
územním plánem našeho města. Starý územní plán 
tuto otázku nijak neřešil, protože legislativa ( jak 
česká, tak ta unijní) jasně nestanovila povinnost 
lokality podobné velikosti řešit. V novém územním 
plánu, navrhl zpracovatel po konzultaci jak s měs-

tem, tak s provozovatelem vodovodní a kanalizační 
sítě v Dubňanech (VaK Hodonín) koncepci lokální 
čistírny odpadních vod přímo v Jarohněvicích. 
Co se týče typu čistírny, jednalo by se s největší 
pravděpodobností o vybudování tzv. kořenové 
čistírny. Samozřejmě, že základním předpokladem 
pro vybudování kanalizační sítě je řešení odvádění 
a čištění takto vzniklých odpadních vod, tzn. není 
toto možné realizovat bez koncovky. Varianta 
přečerpávání odpadních vod a odvedení na stá-
vající čistírnu v Dubňanech byla vyhodnocena jako 
neekonomická a také po ekologické stránce se jeví 
jako méně šetrnější, než řešení čištění odpadních 
vod na místě samém. Co se doby realizace týče, 
tak o konkrétních termínech se nedá zatím vůbec 
hovořit. Po schválení územního plánu je potřeba 
připravit první stupeň projektové dokumentace, 
ale hlavně je třeba jednat s majiteli pozemků 
o možnosti umístění zamýšlené ČOV. Jednat se 
bude samozřejmě také muset o připojení jednot-
livých rodinných domů na zamýšlenou kanalizační 
síť, jestli o ně bude zájem, protože tento krok by 
pro občany bydlící v místní části Jarohněvice zna-
menal placení stočného, na což doposud nejsou 
zvyklí.            

   MÚ
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Z městské policie
Vážení spoluobčané,

dnes bych Vás rád touto cestou informoval 
o tom, že koncem minulého roku došlo k pře-
stěhování služebny městské policie z prostor 
domu č.p.1097 na ulici Hornická, do budovy 
Městského úřadu Dubňany, který sídlí na adrese 
Náměstí 15. dubna 1149. Přestěhování proběhlo 
za pomoci pracovníků firmy TS Dukos, kteří spo-
lečně se strážníky přemístili zařízení a nábytek. 

Došlo i k výměně části staršího nábytku za nový. 
Služebna strážníků je umístěna v nově zrekon-
struovaných prostorách ve druhém poschodí 
budovy. V případě potřeby osobního jednání, 
lze ke spojení se strážníky využít také telekomu-
nikační zařízení u bočního vchodu do budovy 
úřadu. Občané mohou využít i osobního výtahu, 
umístěného vedle recepce ve vestibulu MěÚ. Ve-
litel městské policie je k dispozici v kanceláři č.1B 
(přízemí budovy MěÚ vedle pokladny).

Dále bych Vás chtěl ve stručnosti seznámit s jed-
nou z dalších povinností městské policie, a to se 
zpracováním statistických údajů za kalendářní rok 
ve sledovaných oblastech činnosti městské policie, 
které jsou každoročně zasílány na Ministerstvo 
vnitra ČR. Z těchto údajů je zřejmé, že oproti 
minulým rokům došlo k nárůstu přestupkového 
jednání, a to zejména v oblasti porušování obecně 
závazných vyhlášek obce. Nejvíce přestupků bylo 
spácháno rušením nočního klidu a nezodpověd-
ným chováním majitelů psů. V roce 2017 bylo 
odchyceno téměř 50 zvířat, kdy polovina z nich 
skončila v útulku při ZOO Hodonín, což nemalým 
dílem zatížilo rozpočet města.

Dalším ožehavým problémem je parkování 
vozidel na chodnících a veřejné zeleni. Strážníci 
velkou část zjištěných přestupků řešili domluvou, 
avšak vzhledem k tomu, že nedošlo ke zlepšení 
této situace, je nezbytné, aby městská policie 
přistoupila k řešení těchto přestupků v příkazním 
řízení, nebo oznámením příslušnému správnímu 
orgánu.

Věřím ale, že preventivní činnost strážníků při-
nese své ovoce a nebude nutné v nadměrné míře 
využití těchto represivních opatření.

Ladislav Ilčík
velitel Městské policie Dubňany

Původní telefonní čísla zůstávají i nadále v platnosti:

STRÁŽNÍCI
Městská policie Dubňany 518 364 444, 602 553 542

VELITEL 
Městská policie Dubňany 518 364 774
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Na Želvě se utkaly děti ve stolním tenise

Dne 10. 2. 2018 se v hale 
stolního tenisu Sportcentra 
Želva uskutečnil bodovací turnaj 
nejmladšího a mladšího žactva 
ve stolním tenise. Turnaje se 
účastnilo 42 chlapců a děvčat 
nejen z okresu Hodonín, ale 
i z okresu Břeclav a slovenské 
Skalice. Z domácího oddílu SKST 
Dubňany se do boje o medaile 
zapojily Vojta Ošlejšek, Erik 
Jurkovič, Jakub Válek, Matěj 
Marada, Jan Příkazský, Kajka 

Šuralová, Klára Kohoutová, Terka 
Krupicová a Natálie Krupico-
vá. Turnaj byl pro naše barvy 
úspěšný, neboť Terka Krupi-
cová získala stříbrnou medaili 
a Kajka Šuralová, Matěj Marada 
a Kuba Válek si odnesli bronzo-
vé medaile. Všechny děti díky 
sponzorům obdržely drobné 
dárky, které by je měly povzbu-
dit v dalším tréninku. Turnaj 
byl všemi zúčastněnými dětmi, 
trenéry i přítomnými rodiči 

hodnocen velmi kladně a těší 
se na další ročníky. Rádi bychom 
také uvítali nové stolně tenisové 
nadšence na trénincích, které se 
konají každý den odpoledne na 
Želvě. Na závěr bych chtěl po-
děkovat trenérovi mládeže Aleši 
Horákovi za přípravu dětí a panu 
Maradovi za fotodokumentaci 
a samozřejmě všem sponzorům.

Václav Šural
předseda SKST Dubňany
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V knihovně se četly básně

A byl to první počin tohoto druhu a rovnou 
úspěšný. Tvorbu dubňanských autorek Milosla-
vy Jurkovičové a Naděždy Bartošíkové si přišlo 
poslechnout na dvacet zájemců, nutno dodat, 
především žen. Úvodem promluvila paní kni-
hovnice a pak už následovala jedna básnička za 
druhou. Paní Naďa (píše pod pseudonymem Nany 
Dubňanská) zahájila verši, kterými vzdala poctu 
rodným Dubňanům a paní Miloslava tou svou 
s názvem Motýli, jako by chtěla přivolat otálející 
jaro. V následujících básních se pak střídala témata 
lásky – k partnerům, dětem a přírodě, niterných 
pocitů radosti, smutku a touhy. Obě se svěřily, že 
píší již dlouhá léta a je to pro ně nejen relaxace, ale 
i terapie v době, kdy se nedaří, kdy člověk „padá na 
dno“. Jak řekly, talent podědily zřejmě po rodičích, 
paní Naďa po tatínkovi panu Květoslavu Rychlíkovi 
a paní Miloslava začala veršovat s maminkou. 
A že se talent dědí dále, předvedl syn paní Nadi 
dvaadvacetiletý Radek, když přednesl svou báseň 

Ostrov 2. Verše plné energie, dravosti, zmatku 
a kritičnosti mládí vynikly především mezi žensky 
něžnými verši obou protagonistek. 

Hodina uběhla jako nic, nervozita byla pryč 
a zůstala jen spokojenost a příslib dalšího setkání 
s poezií.     

MÚ
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Dokud
Dokud tluče srdce Tvé, já žiju.
Dokud tluče srdce tvé, já živa jsem.
Dokud tluče srdce Tvé, lásky píseň slyším znít.
Dokud tluče srdce Tvé, i mé může být.
Jen pro tebe, má lásko, 
žiju život svůj.
Jen pro Tebe, má lásko, 
chci na světě být.
Jen Ty klíč k mé duši máš,
slovy lásky ji odemykáš.
Těm něžným vyznáním se mé srdce nebrání,
ty největší moc nad mým nitrem máš, 
mocí tajemnou vládneš nade mnou.
Dokud polibky Tvých doteků, 
něžnou píseň lásky, pro mě zpívají,
samota a zoufalství, ke mně cestu neznají.

Naděžda Bartošíková

Ukryté přání
Já jedno tajné přání
ve svém srdci mám, 
že nemám ani zdání 
kam se zatoulám.

V mládí šlo všechno lehce,
tak jako po drátku
a uvěřit se nechce
nelze žít pozpátku.

Přešly dny štěstí, dny bolů
ptáčata z hnízda vyletí,
najednou nejsme spolu
chybí něha, schází objetí.

Když člověk nemá dvacet 
a ani padesát,
kam se má jednou vracet 
kdo o něj bude stát?

Tak jsem jako na trní,
Zda se má přání vyplní? …

Miloslava Jurkovičová
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Interaktivní výchova dětí
Vážení čtenáři,

v dnešní době nás těžko něco dokáže překvapit, 
protože technologie jsou všude okolo nás a bez 
některých si svůj život už těžko dokážeme předsta-
vit.   Čím dál častěji se u dětí rozšiřuje hraní i práce 
na notebooku nebo tabletu. Téma interaktivní vý-
uky je tedy velmi aktuální. Není směřována jen na 
učitelky mateřských škol, ale je pro všechny učitelky 
a milující rodiče, kteří chtějí pro své ratolesti jen to 
nejlepší, co dnešní doba nabízí.

 Co interaktivní výuka dokáže a v čem se liší od 
klasické výuky v MŠ, tak jak ji známe?

Interaktivita, konkrétně s naší novou minika-
tedrou SWEET BOX, je moderní metoda učení, 
využívající několik cílů. Tím hlavním je rozmanitá 
výuka, děti se učí hrou a mají ke vzdělávání větší 
motivaci, pracují v kolektivu, jsou akčnější a vníma-
vější. Skládají oblíbené skládačky, puzzle, pochopí, 
jak velká jsou zvířátka a jaké zvuky vydávají, naučí 
se hravou formou písmenka nebo číslice. Děti 
mohou zpívat a tančit, zlepší se jejich logické my-
šlení a představivost. A to vše přiměřeně k věku 
a schopnostem dítěte.

Rychle se učí efektivně přemýšlet na základě lo-
gického myšlení. Je to pro děti skvělý průvodce při 
poznávání a pochopení svého těla a okolí. Zvyšuje 
soustřední a udržuje pozornost. Učení, či hraní, tak 
dostane nový rozměr.

Pro paní učitelky je to skvělá věc, která je v očích 
dětí promění v někoho, kdo jim ukazuje a provází 
jejich dětský svět trochu jinak. A není nic lepšího, 

než když dítě přijde domů a nadšeně rodičům 
vypráví, co vše se za jeden den na minikatedře nau-
čilo, s čím si hrálo a jak ho paní učitelka pochválila. 
Chceme  pro naše děti jen to nejlepší.

Největší přínosy interaktivní výuky pro mateřské 
školy podle ohlasů jsou:
• Rozvíjí tvořivé myšlení dětí, pomáhá řešit běžné 

situace, posiluje zvídavost a radost z poznávání
• Pomáhá dětem pochopit, co je velké a co malé, 

různé barvy a naučit se číslice nebo písmena 
svého jména

• Děti se více soustředí, zaujmou a udrží pozornost 
při jednotlivých činnostech nebo zábavných 
hrách

• Učitelky zvyšují pozornost a aktivitu dětí pomocí 
hravé a zábavné formy

• Učitelkám umožní individuální nebo skupinový 
přístup k dětem

Děti ovládají pouhým dotykem pera  velkou 
multimediální  minikatedru a rozvíjí tím své schop-
nosti formou hry. Není nutné internetové připojení, 
je přenosná do tříd, stačí plocha podlahy nebo 
koberce, zeď. Další možností je promítání fotek, 
pohádek a věcí stažených z internetu. 

Každé dítě při práci s minikatedrou dosáhne 
úspěchu, je pozitivně naladěno a cítí se dobře.

Co jiného si přát?                                                           

Lenka Gašková
ředitelka Mateřské školy II Dubňany, p.o.       
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Jak jsme si užili letošní ples s polonézou

V lednu tohoto roku se konal 
již druhý Reprezentační ples 
s polonézou pořádaný Komisí 
kulturní a sportovní  pod zá-
štitou našeho města. Už v září 
byli osloveni studenti  devátých 
ročníků místní ZŠ. Jelikož část 
již tančila předchozí rok, byla to 
velká výzva. Choreografie bude 
náročnější a také by to chtělo 
nějakou tu pomyslnou třešničku. 
Dvanáct chlapců a dvanáct děv-
čat se od října scházelo každou 
neděli a pilně nacvičovalo s Mgr. 
Ottovou, Mgr. Nedvědíkovou 
a paní Svorovou.  Nebylo to 
vůbec  jednoduché. „To tančit 
nebudu“, „to je trapné“, „né, 
tak to nechceme“,  ozývalo se 
z řad tanečníků.  Ještě koncem 
prosince nebylo vůbec jisté, zda  
se bude tančit pouze polonéza, 
nebo i doplňující tanec. Protože 

se ale tanečníci ukázali jako 
správná banda, která táhne za 
stejný provaz, nakonec  se přes 
předchozí neshody, nemoci 
a nepřítomnosti kamarádů na 
zkouškách vše podařilo a tance 
byly secvičeny. 

V den plesu přišli děvčata 
i chlapci společensky oblečeni. 
Nervozita byla znát na každém 
kroku, ale i to musí být. Sál za-
plněný do posledního místečka 
očekával první tóny polonézové 
skladby a tím zahájení letošního 
plesu.  Nejedné mamince či 
babičce ukápla slzička. Děvčata 
ladně tančila kolem svých taneč-
níků, kteří jim byli velkou oporou.  
Na všech bylo vidět soustředění.  
„Jen ať neuděláme chybu.“ „Vy-
jdou nám kroky?“  Se závěrečný-
mi tóny si všichni velmi oddechli.  
Velký aplaus a potlesk se ozýval 
z celého sálu. Za pomalých tónů 
se zaplnil parket tanečníky na 
společný tanec  s jejich rodiči.  
Malý odpočinek, přezutí střevíč-
ků za barevné tenisky a už už se 
blížil čas překvapení, o kterém 
bylo zakázáno dávat informace.  
Jo máme tady ještě jednu polo-
nézu, ale co se nestalo? Hudba se 

zastavila, nic nehraje a najednou 
se rozezní tóny Hříšného tance. 
Tanečníky to ale nerozhodí a po-
kračují v rytmu různých úryvků 
písní. Během tance nezbytná 
kytička pro maminky a závěr za 
velkého potlesku.

Tři měsíce dřiny byly odmě-
něny velkými ovacemi. Někteří 
rodiče nevěřili svým očím. 

Tím ale ples nekončil. Všichni 
zhlédli umění vynikajícího bar-
mana a až do konce plesu byl 
taneční parket zaplněn, a to i na-
šimi náctiletými, za zvuku hudby 
kapely Funny Band  z Holíče. 

Při psaní reportáže z plesu 
jsme oslovili tanečníky, jak vidí 
ples  s odstupem čas. 

Velmi  si celý ples i přípravu 
užili a rádi by ještě něco nacvičili, 
je to taková „týmovka“.  Nejde 
se s Vámi ale nepodělit o výrok 
hocha, který vlastně ani nechtěl 
jít nacvičovat: “Chybí mi to, mám 
moc volného času, ale užil jsem 
si to. Aspoň mám na to pěkné 
vzpomínky.“

členové 
Komise kulturní a sportovní

foto: MÚ
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Divadlo je famózní, život je cennější

Jaké pocity se Vám vybavují, 
když vzpomínáte na dětství?

Jen ty nejkrásnější, jinak bych se sem tak rád 
nevracel. Bylo nádherné, proto jsem si tady opravil 
chaloupku, po těch letech jsem tady objevil ještě 
pár kamarádů a jsem tady šťastný. Narodil jsem 
se v roce 1952. Pamatuji si, jak se začínalo  stavět 
sídliště pro havíře, jak se dělala asfaltka a my jsme 
jako malí kluci v trenečkách běhali za deště po ní, 
jak ta voda byla teploučká. Koupali jsme se v ryb-
níku  Nálezný, kde byl navezený žlutý písek a my 
jsme se do toho písku vždycky zahrabávali, to hřálo 
jako u moře. Také rád vzpomínám, jak jsme měli 
s klukama za Šupovým malé jazérko, do kterého 
jsme přenášeli ryby z Nálezného. Chytali jsme je 
na nitku, klacík a návnadu-žádné udice, porybní 
nás proháněli. Znal jsem tu každý kamínek, každý 
průšvih u všeho jsem byl. U dvou borů na mostku 
jsme měli svoje klukovské království – což mě těší, 
že se dnes na mostku schází omladina, jako tenkrát 
za mého dětství. Hráli jsme s klukama kuličky a se-
melu, z křidlic jsme si dělali kamínky  a najednou 

naši řekli: stěhujeme se. To mi bylo 13 let, když 
jsme se z Dubňan stěhovali na Vysočinu. 

Čemu se věnovali Vaši rodiče?
Tatínek byl havíř a sklář. A ještě rok byl v Dub-

ňanech policajt. Všichni zapomenou na to, že roky 
dělal havířinu těžkou, ale že byl rok policajtem, to 
mu nikdo nezapomněl. Když jsem přišel do hospo-
dy a bavil se se staršíma chlapama, říkali: „Jó, Jara 
byl policajt.“ Ale on byl i deset let v dole. Maminka 
se o nás, čtyři děti starala doma.

Jako malý kluk jste rád zpíval, recitoval 
a také hrál divadlo.  Měl jste v sobě touhu 
už jako dítě stát se hercem?

Pod vedením paní učitelky Dohnálkové jsme hráli 
pohádku „Dlouhý, Široký a Bystrozraký“, předtím 
ještě něco s panem Chrobákem. Byl jsem před 
pár lety na divadelním představení v Dubňanech 
v kulturním domě, tam jsem si vybavoval,  jak ta 
moje dušička byla rozechvělá tehdy, když jsem ve 
svých osmi letech  poprvé stál na stejném jevišti. 
Hodně jsem recitoval,  i na pohřbu. Učitel Palán ze-
mřel mladý a mě vybrali na recitování. Paní učitelce 
Dohnálkové, kterou jsem měl strašně rád,  vděčím 

Jiří Pištěk se narodil v Dubňanech. Prožil tady dětství, na které dnes velmi rád vzpomíná.  „Měl bys dělat 
něco pořádného,“ říkával mu jeho tatínek, když začal přemýšlet o herectví. Dnes by měl určitě radost, 
kdyby věděl, že jeho syn stál šestadvacet let na prknech Národního divadla v Brně. Přestože si již užívá 
důchodu, hraje jako host v  „Podezřelé krajině s anděly“ v režii Martina Františáka, nebo v divadelní 
adaptaci filmového scénáře Jiřího Křižana „Je třeba zabít Sekala“.  Po premiéře této inscenace hlediště 
(včetně Dagmar Havlové a Tomáše Töpfra z Vinohradského divadla) dlouho a ve stoje aplaudovalo. 

Jiří Pištěk s maminkou

Je třeba zabít Sekala, foto Jakub Jíra
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za to, že jsem stál na jevišti. Ale v té době jsem 
o tom nepřemýšlel, ani ve snu by mě nenapadlo, 
že bych šel k divadlu.

Rád vzpomínáte i na další učitele….
Chodil jsem do pěveckého kroužku, který vedl 

pan učitel Šrutka, to byl bezvadný chlapík. Učitel 
Krejčí s námi chodil do galerie, učil nás výtvarnou 
výchovu a vyvezl nás do Hodonína, to jsou lidi, na 
které nezapomenu. 

Odstěhovali jste se na Vysočinu a tam ve Vás 
pan učitel objevil talent a nasměroval Vás na 
konzervatoř. Jak to přijali Vaši rodiče?

Můj tatínek nikdy nechtěl, abych šel k divadlu, 
chtěl, abych dělal něco užitečného. Ale pan učitel 
Palas ho přesvědčil, že mám talent a v Brně je škola, 
kde bych se měl stavit na zkoušky. A když to řekl 
pan učitel, tak táta povolil a ono mi to vyšlo, udělal 
jsem talentové zkoušky na konzervatoř v Brně. Po 
konzervatoři jsem udělal i zkoušky na JAMU, ale 
bohužel, naši mě nemohli držet na studiích, tak 
jsem šel do angažmá.

Vaše první místo bylo v Těšínském divadle 
a tam došlo k zajímavému setkání.

Ano, ředitelem divadla byl tenkrát František Kor-
dula z Ratíškovic. Zazpíval jsem moravsků pěsničku, 
přednesl monology a přijali mě. S tímto člověkem 
jsem pak dělal Romea a strávil jsem tam dva roky.

Působil jste i v dalších divadlech 
v Pardubicích, Hradci Králové, v Jihlavě, 
v Chebu i tehdejším Gottwaldově. 
Objevil jste se i v několika filmových rolích. 
V roce 1992 jste se stal členem Mahenovy 
činohry, prožil jste šestadvacet let 
v Národním divadle v Brně. Kteří režiséři Vás 
ovlivnili, na které rád vzpomínáte?

Kromě Františka Korduly to byl Docent Miloš 
Hynšt, s ním jsem se setkal ve Zlíně (byl i šéfem 

Mahenovy činohry), velmi rád vzpomínám na Pavla 
Pecháčka z Chebu a měl jsem to štěstí spolupra-
covat s režisérem Janem Kačerem, mému srdci 
velmi blízkému. To bylo v Mahenově divadle v Brně 
v Matce Kuráži, kde jsem dostal nádhernou roli 
Kuchaře. Bylo mně s ním tak dobře, až jsem se ho 
bál. To byla skutečně velká osobnost.

Viděli Vás rodiče na jevišti?
Jenom dvakrát. Tatínek, který nechtěl, abych 

šel k divadlu, mi moc nefandil. Hrál jsem zrovna v 
„Opustíš-li mě“, to je hra z lágru. Táta mi jen řekl: 
„Jirko, já  v té bundě taky dělám.“ Když jsem hrál 
krásné hlavní role Voskovce, Wericha v Jihlavě, 
moc jsem si přál, aby rodiče přijeli. Divadlo bylo 
narvané, potlesk za každým výstupem. To jsem si 
přál, aby naši viděli. 

Čeho si v životě vážíte, co je pro Vás 
důležité?

Divadlo je famózní, nicméně cennější je sám 
život. Každý potřebuje nutně někoho, kdo na něj 
doma čeká. Důležité je pěstovat vztahy a mít zá-
zemí, bez zázemí se špatně žije. Já jsem svoji ženu 
potkal až po padesátce a rád bych s ní zestárl. Je 
to vzácná bytost, která mi pomohla doopatrovat 
moji maminku.

Jak vnímáte dobu, ve které žijeme, 
co dnešním lidem chybí?

Zdá se mi, že se lidi málo hladí. Přál bych si, 
abychom se víc hladili. Kdybyste viděla, jak moc 
lidi touží po dotyku. Po obyčejném lidském do-
tyku. A měli bychom si říkat pěkná slova – mám 
tě rád – ale opravdově, ne jenom, že to musím, 
že se to čeká. Takové ty normální lidské věci jsou 
nejpodstatnější. Žijeme v překotné době, všechno 
se zrychluje, tolik věcí se přeskakuje. Nedáváme čas 
věcem, které by měly dozrát, nevychutnáváme si 
život, a to je strašná škoda.

   Jana Ilčíková

Jiří Pištěk  - pod pedagogickým vedením Zlatomíra Vacka absolvoval v roce 1970 konzervatoř v roli 
Scipia ve Voskovcově a Werichově Nebi na zemi. Rád vzpomíná i na roli Matesa v Dalskabátech, Se-
gismunda v dramatu Život je sen, v Mahenově divadle vytvořil řadu rolí např. v inscenacích Škola žen, 
Past na myši, Veselé paničky Windsorské, Král Richard III., Revizor, Cyrano z Bergeraku, Deset malých 
černoušků a další.

Herecká filmografie: 2007 Cesta do Vídně a zpátky, 2001 Podzimní návrat, 1994 Noční stráž, 
1993 Kurýr, 1987 Ticho v soudní síni, 

TV seriály: 2017 Četníci z Luhačovic, 2011 Okno do hřbitova, 1997 Četnické humoresky.
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Vzpomínka na skladatele Ludvíka Podéště

Zajímavosti

tele Ludvíka Podéště. Narodil 
se v Dubňanech 19. prosince 
1921, odmaturoval na gymná-
ziu v Kyjově a už během studií 
zkoušel skládat. Zpíval ve sboru 
a postupně ovládl hru na pět 
hudebních nástrojů. Hudební 
vědu vystudoval v Brně po válce 
v letech 1945-1949 a získal titul 
PhDr.. V následujících letech 
pak spolupracoval s rozhlasem 
i televizí, s brněnským soubo-
rem Radost, byl uměleckým 
vedoucím AUS Víta Nejedlého  
a přednášel na pražské AMU. 
Podéšť byl hudebním sklada-
telem konstruktivismu, později 
socialistického realismu, inspiraci 
nacházel také v moravském folk-

Byl český iluzionista a eska-
polog s německou národností, 
který vystupoval pod umělec-
kými jmény Tom Jack a Ice King. 
Karl Breu se narodil 10. ledna 
1884 v naší moravské obci 
Dubňany. Jeho otec Georg Breu 
byl tavičem skla a matka Juliana 
Hartaurer pocházela ze sklářské 
rodiny z Lenory. Hned po jeho 
narození se ukázalo, že Karl má 
velmi neobvyklý vzhled. Díky 
vrozené vzácné formě albinismu 
měl velmi světlou pokožku, bílé 
kudrnaté vlasy a červené oči. 
Měl dále pokračovat v rodové 
tradici a stát se také sklářem, ale 
jeho oči nesnášely denní světlo 
a obzvláště žár ze sklářských 

Karl Breu „český Houdini“ pocházející z Dubňan

Letos 27. února uplynulo 50 let 
od úmrtí hudebního sklada-

lóru a později v hudbě z Maroka, 
kde několik let s manželkou žil. 
Skládal hudbu komorní, orche-
strální, vokální, suity, masové 
i taneční písně, kantáty, opery 
a operety. Od začátku 50. let 
pracoval jako filmový hudební 
skladatel pro český hraný film, 
dokumenty a krátkometrážní 
projekty. Populárními se staly ve 
své době některé písně z těch-
to filmů, např. „Zítra se bude 
tančit všude“ či „Babičko, nauč 
mě charleston“. PhDr. Ludvík 
Podéšť zemřel náhle v pouhých 
47 letech a je pohřben na Vyše-
hradském hřbitově.

MÚ

pecí. Pracovní příležitost našel 
v cirkuse a tam také začala jeho 
životní dráha kouzelníka. Breu 
ve své době získal srovnatelnou 
popularitu s Harrym Houdinim 
a některé specializované encyk-
lopedie ho řadí mezi deset nej-
významnějších iluzionistů histo-
rie. Karl Breu, zemřel v 67 letech 
17. října 1953 v Beinstenu (SRN).

MÚ

foto z Wikipedie 
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Fašaňk

Masopust, fašank, fašinek, 
ostatky, končiny, bláznivé dny 
nebo voračky – to všechno jsou 
jména pro stejný svátek, jehož 
čas přichází během února. Ob-
vyklou součástí masopustního 
jídelníčku jsou dodnes koblihy 
či boží milosti. Pro jejich přípravu 
se využívaly výhradně bílé po-
traviny (vejce, mouka a mléko). 
Dokonce se říkalo, že ten, kdo 
na masopust nenapeče koláče, 
se po celý rok nerozveselí.

Fašaňková zábava proběhla 
i v našem městě, a to 10. února 
2018 na kulturním domě. Pro-

gram si přichystaly místní sou-
bory s následným pochováním 
basy, los tentokrát padl na  Sbo-
reček z Dubňan.  Dúbrava nás za-
vedla do říše pohádek. Smolíček, 
Otesánek a jiné pohádky byly 
krásně humorně zpracovány. Ve 
svém pásmu Mužáci a Drmolice  
zazpívali fašaňkové písně s vý-
kladem, jak to bylo na fašaňk. 
Následně do sálu vtrhla cikánská 
banda, která toto pásmo velmi 
humorně a temperamentně 

zakončila. I když pochování 
basy bylo ovlivněno nepřízní 
počasí, vše se podařilo, basa je 
pochována a i nějaké odpustky 
byly uděleny.  K tanci i poslechu 
zahrála místní cimbálová muzika 
Dúbrava.

Jana Svorová
foto: MÚ
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KIC informuje o svých zimních aktivitách

Loňský vánoční jarmark pod 
názvem „Zimní radovánky“ 
proběhl v sobotu 9. prosince. 
Prodejní stánky s vánočním 
i jiným zbožím byly připrave-
ny nejen v prostorách KIC, ale 
také v knihovně a na chodbách. 
A v těch dalších ve dvoře mohli 
návštěvníci zakoupit sladkosti 
a další pochutiny a také si dát 
v sychravém počasí pro za-
hřátí třeba svařák nebo grog. 
Pro dobrou náladu a dotváření 
předvánoční atmosféry celého 
odpoledne zahrály a zazpívaly 
místní soubory. 

O týden později se v neděli 
večer zaplnil sál kulturního 
domu při tradičním vánočním 
koncertu.  Tentokrát vystoupil 
známý a slavný slovenský or-
chestr Cigánsky diabli. Uskupení 
vzniklo už  v roce 1991 a je 
představitelem především žánru 
etno a World Music. Skupina 
obohacuje klasickou hudbu 
dalšími prvky jako je cikánská 
a folklórní hudba, jazz a fla-
menco a vystupovala v už více 
jak 35 zemích světa. Do Dubňan 
muzikanti zavítali nedlouho po 
svém návratu z turné v Číně 

a předvedli své umění spokoje-
nému obecenstvu.

Začátkem prosince byly ve 
školním klubu předány jeho ve-
doucí paní Evě Ošlejškové věci 
pořízené z výtěžku „Kabelkového 
bazárku“ konaného na KIC v lis-
topadu. Děti tak dostaly spole-
čenské hry, pálky na ping pong 
a sladkosti v celkové hodnotě 
více než 1 300 Kč. Neprodané 
kabelky byly věnovány Charitě 
Hodonín, konkrétně Domovu 
pro matky s dětmi.
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V lednu se sešli naši nejmenší 
ke společnému tvoření v prvních 
letošních Dílničkách. Nejprve si 
všichni zavzpomínali na vánoční 
svátky, jak je kdo strávil, jaké 
dostal dárečky. Po milém popo-
vídání se děti pustily do práce 
a vyrobily si papírovou loutku 
v podobě myšky.

Pod názvem „Bylinná napářka“ 
se 23. ledna uskutečnila na KIC 
beseda s paní Hankou Antošo-
vou, která přítomným popovída-
la o tom, co je bylinná napářka 
a jaké má přínosy při pravidel-
ném zařazení do hygieny žen. 
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Dětskému karnevalu patřil sál 
kulturního domu v neděli od-
poledne 18. února. Maskované 
děti – pohádkové postavičky, 
akční hrdinové i milá zvířátka 
– obdržely při vstupu balíček 
s drobnostmi na uvítanou. Paní 
Svorová pozdravila děti a do-
spělé návštěvníky a  poté veselí 
klauni Sáša a Váša zahájili své 
zábavné pásmo plné kouzlení. 
Zapojily se do něho na pódiu 
i děti, které za účast v soutěžích 
dostávaly omalovánky a pexesa. 
A parket samozřejmě patřil ta-
nečnímu reji masek. 
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V únorových Dílničkách děti vyráběly z vařeček 
zápichy v podobě panáčků a také ,,obláčkové“ 
závěsy.  Děti jsou šikovné a tak jim pod rukama 
vznikaly  krásné výtvory. 

První dva měsíce letošního roku byly ve výstavní 
síni instalovány koláže paní Evy Kuchtíčkové z Ho-
donína. Autorka se tomuto zajímavému tvůrčímu 
koníčku věnuje už 10 let a toto byla třetí výstava 
jejich prací.

Ve výstavní síni byla v prosinci k vidění vánoční 
výstava tvořená pracemi dětí z obou mateřských 
škol, dětí z dílniček a k prodeji zde byly pěkné 
dekorace od paní Pavly Horníčkové. Část výstavy 
a výzdobu slovácké jizby s popisem některých vá-
nočních zvyků připravila Mgr. Anděla Nedvědíková.

Od 1. března je ve výstavní síni ke zhlédnutí 
výstava „Nostalgické Dubňany“. Pro návštěvníky, 
kteří si chtějí zavzpomínat, jsou připraveny staré 
fotografie a dokumenty. 

MÚ
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Dubňanská „Fruta“ by oslavila 80 …

Vážení zastupitelé města 
Dubňan.

Před osmdesáti lety v roce 
1938 koupilo několik podnika-
vých lidí bývalou šachtu Panna 
Maria a začali zde zpracovávat 
zeleninu z blízkého okolí. Tito 
lidé položili základy budoucí 
firmě, která přežila minulou 
éru až do roku 1999. To byl 
počátek výroby a zpracování 
zeleniny v Dubňanech. Družstvo 
se jmenovalo Zelina a slibně se 
rozvíjelo. Jak plynul čas, byla 
firma znárodněna a nesla různá 
jména. Fruta, Sloko, Moravanka. 
Konzervárna si udělala svou po-
ctivou prací dobré jméno na trhu 
a neměla nouzi o odběr svých 
výrobků. Zpracovávali se hlav-
ně okurky, zelí, fazolky, hrách, 
paprika. Nechybělo ani ovoce 
z blízkého okolí. Vyráběly se růz-
né zeleninové čalamády, saláty, 
skládané a míchané směsi. Patřila 
sem Moravanka, Hradišťanka, 
Kunovjanka a jiné. Po rozpadu 
Slováckých konzerváren v roce 
1991 se fabrika osamostatnila 
a dala si název podle velmi 
úspěšného salátu Moravanka. 
Chvíli to vypadalo dobře, ale 
s pozvolným nástupem kapi-
talismu se firma začala potýkat 
s problémy. Začalo se více dbát 
o životní prostředí a nastával 
problém se zpracováním odpa-
du. Jak tuhý odpad z výroby, tak 
odpadní vody kontaminované 
octem a solí byly pro fabriku, do 
které se neinvestovalo čtyřicet 

let, velkým problémem. Toto 
odčerpávalo značné finanční 
prostředky, které chyběly pro 
další rozvoj, a nakonec to vedlo 
k uzavření výroby a likvidaci 
firmy. Neznám tak dobře historii 
ani přesné důvody, proč se tak 
stalo. Důvod, proč píši tento 
dopis, je ale jiný. 

Konzervárna za 61 let své exi-
stence zaměstnávala stovky lidí. 
Byly to převážně ženy z Dubňan 
a blízkého okolí. V sezonu zde 
pracovalo 150 až 190 stálých 
zaměstnanců. O prázdninách 
chodili na brigády i děti a stu-
denti. Já sám jsem v Moravan-
ce pracoval dvacet let. Lidé 
si k fabrice vypracovali velmi 
kladný vztah a chodili sem rádi. 
O to bolestnější pak bylo, když 
se dověděli o likvidaci. Každý, 
kdo zde pracoval, vzpomíná na 
Frutu doslova s láskou. Bohužel, 
to všechno odvál čas. Nemělo by 
se ale zapomínat. A to je důvod, 
tohoto dopisu.

… jak připomněl ve svém dopise její bývalý dlouholetý zaměstnanec pan Aleš Šimo. Dopis je i tak 
trochu výzvou si na konzervárnu zavzpomínat. Pokud tedy uchováváte předměty spojené s Frutou, 
zkontaktujte prosím zaměstnance Kulturního a informačního centra města Dubňany buď osobně, nebo 
na telefonu 511117874, e-mailu infocentrum@kicdubnany.cz či facebooku.

Navštívil jsem místní muzeum, 
kde je nainstalovaná expozice 
hornictví a sklářství. O místní 
konzervárně tu není ani zmínka. 
Myslím si, že by si tato firma 
zasloužila rovněž pozornost 
a vytvoření vzpomínky na zašlou 
slávu a na lidi, kteří ve firmě 
prožili svůj aktivní život. Určitě 
se v Dubňanech najdou ještě 
pamětníci, kteří v konzervárně 
pracovali. Mnozí mají doma staré 
fotografie, etikety, sklenice a tře-
ba i pracovní plášť, nebo nějaký 
malý stroj, zařízení, nebo pracov-
ní pomůcku. Dát lidem výzvu do 
kabelové televize, aby pomohli 
sesbírat artefakty a vytvořit 
odpovídající expozici. Výstava 
by byla důstojnou připomínkou 
doby, kdy se v Dubňanech zpra-
covávala zelenina. Stala by se 
také symbolickým poděkováním 
lidem, kteří svému městu v minu-
losti dělali dobré jméno. 

 S přáním hezkého dne
Aleš Šimo

V Ratíškovicích 5. 2. 2018

Moravanka 1980, foto Karel Režný
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Rybáři na Močidlech

Foto: Roman Škodík

Rybníčky Močidla a jejich okolí 
jsou zvláště od jara do podzi-
mu krásnou přírodní součástí 
Dubňan, mnohými využívanou 
k procházkám, ať už s jejich 
čtyřnohým přítelem nebo bez 
něho. Především jsou ale obě 
vodní nádrže rybářským revírem 
zvaným Morava 4B. Už před 
35 lety dne 23. 1. 1983 zanesla do 
své kroniky první zápis Rybářská 
skupina Dubňany, která byla v po-
čtu 76 zakládajících členů před-
chůdcem dnešního Moravského 
rybářského svazu, z.s. pobočný 
spolek Dubňany. Členů má dnes 
svaz podstatně více, celkem 451, 
z toho je 47 dětí do 15 let, mlá-
dež mezi 16 – 18 lety je v počtu 
patnácti a zbytek, tedy většinu, 
tvoří dospělí. Svaz je zastoupen 
9ti členným výborem, který se 
schází 1x měsíčně pod vedením 
pana Petra Řiháka a jehož činnost 
je mimo jiné hodně zaměřena na 
ty nejmenší, tj. výchovu dalších 
generací rybářů. Při dubňanském 

MRS funguje kroužek o počtu 15 
– 20 dětí, které od podzimu do 
jara připravují pánové Jiří Knespl 
a Libor Svoboda ke zkouškám. 
Děti se scházejí na klubovně 
svazu 1x týdně a učí se znát vše, 
co by měl vědět každý rybář. 
Poměrnou novinkou je, že po 
úspěšně složené zkoušce, obdrží 
adept svou první povolenku 
zdarma. Dětem také patří druhý 
den tradičních jarních rybářských 
závodů konaných na Močidlech. 
Poslední čtyři roky obdržel svaz 
pokaždé cca 25 tis. Kč na zaryb-
nění tohoto dětského závodu, 
a to díky úspěšně vyřízené dotaci 
od Jihomoravského kraje určené 
pro podporu a rozvoj mládež. 
Sponzoři z řad firem jako Data-
-Systém-Xtro s.r.o., NGT Fish, 
Carp-B a Carp produkt, zase 
pravidelně pro dětské soutěžící 
zajišťují občerstvení a pěkné ceny. 
Tyto rybářské závody pro dospělé 
a děti jsou již třetí rok nazývány 
memoriálem Miroslava Dvořáka, 

který je vzpomínán jako zasloužilý 
člen svazu. A jaké druhy ryb se 
vlastně skrývají pod hladinou Mo-
čidel? Podle počtu vydaných po-
volenek je každoročně vytvořený 
zarybňovací plán pro oba rybníky, 
které jsou pak zaplněny rybami 
v hodnotě téměř 200 tis. Kč. 
Úspěšný rybář tak může z vody 
vytáhnout nejen kapra či amura, 
ale třeba i lína, štiku, candáta, 
úhoře, sumce, karase nebo cejna 
velkého. Pro zvětšení a zlepšení 
životního prostoru všech těchto 
ryb byla v roce 2015 provedena 
velká akce – odbahnění Močidel 
2, jež jsou v majetku rybářského 
svazu. Tyto práce si vyžádaly in-
vestice ve výši 1 647 480 Kč.

Závěrem pozvánka od dub-
ňanského rybářského svazu: 
„Chcete-li si odpočinout a strávit 
krásné chvíle v přírodě, přidejte 
se k nám.“

MÚ
Moravský rybářský svaz, z.s., 

pobočný spolek Dubňany
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Rodáci v cizině
Claudie Šimečková, Marseille, Francie
Sous le soleil exactement 
Přímo pod sluncem

Všechno začalo velkou vášní. 
Ta se ve mně zrodila, když mě 
má sestra pozvala na čtrnáct dní 
do Paříže, kde tenkrát studova-
la na Sorbonně. V té době mi 
bylo dvacet let a neuměla jsem 
ani jedno slovo francouzsky. 
Paříž byla překrásná, vše bylo 
kouzelné, ale nejvíce ta úžasná 
melodická francouzština. S ní to 
bylo jako láska na první pohled! 
Vzplanutí a pak chuť být s ní ve 
dne v noci. Hned po návratu 
domů jsem ji začala intenzivně 
studovat. V tom mi pomáhal pan 
profesor Hynek Pospíšil z Archle-
bova, bývalý ředitel Ostravského 
gymnázia. Když se mě zeptal, 
proč se chci učit francouzsky, 
odpověděla jsem, že se chci 
zkusit dostat na studium fran-
couzské filologie do Olomouce. 
Na to mi řekl rozhodně: „Ale 
zkoušky jsou za sedm měsíců! 
Nezlobte se, ale to není možné, to 
je nezvladatelné.“ Nakonec však 

k mé velké radosti a vděčnosti na 
tento šibeniční termín přistoupil 
a následovalo sedm měsíců 
intenzivní vášnivé dřiny. Když 
jsem se jej po čase zeptala, kdy 
člověk pozná, že už je to dobré 
a že začíná francouzštinu ovlá-
dat, odpověděl mi jednoznačně: 
„Až začneš ve francouzštině snít.“ 
A skutečně. Po čase jsem mluvila 
francouzsky už i ve svých snech.

Přišly zkoušky, poté kladná 
odpověď a skvělých, nezapome-
nutelných pět let na univerzitě 
v Olomouci. Úžasné studium, do 
kterého jsem byla doslova zapá-
lená. Potkala jsem při něm skvělé 
lidi, nové kamarády. S některými 
se stýkám dodnes a někteří za 
mnou i létají do Marseille. A nej-
častěji můj nejlepší přítel. Když se 
sejdeme, je to dokonalé. A tato 
naše „dokonalá sešlost“ pokraču-
je dál. Naposledy jsme se setkali 
všichni začátkem ledna v Praze.

Během studia jsem strávila ně-
kolik letních prázdnin pracovně 
v Bretani. S každým dalším po-
bytem se má francouzština zdo-

konalovala. Ve čtvrtém ročníku 
jsem se díky programu Erasmus 
dostala na jih Francie do Aix en 
Provence. Právě tam ale bylo vy-
psáno místo pouze pro jednoho 
studenta na semestr. A mně se 
podařilo to místo vyhrát! Navíc 
na letní semestr! Na čtyři měsíce! 
Báječné – neuvěřitelné – doko-
nalé! V únoru jsem vyrazila se 
stipendiem na jih Francie. Psal 
se rok 2003. Nejteplejší rok, který 
Francie zažila. Nepopsatelné 
teplo, sluníčko pálilo, v moři 
se koupalo už koncem března. 
Bydlela jsem na kolejích, kde 
byli ubytovaní studenti ze všech 
koutů světa. Vše bylo tak exotic-
ké a obohacující! Nevím, jestli to 
bylo tím bezstarostným věkem, 
nebo tím, že tenkrát člověk nic 
neměl, jen batoh na zádech a žil 
ze dne na den. Každý den byl 
plný zážitků, nových věcí, lidí, 
míst a zkušeností. Zkrátka „la 
vie était belle“ (život byl krásný). 
I za tak krátký pobyt jsem stihla 
poznat velkou část jihu Francie. 
A další kamarády, s některými se 
vídám i dnes. A hlavně Marseille. 
O víkendech jsem si tam přivy-
dělávala v hospůdce The Red 
Lion jako servírka. V červnu jsem 
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musela odletět zpět do Olomou-
ce a složit všechny zkoušky. Ty 
jsem zvládla v rekordním čase tří 
týdnů. Díky příslibu další práce 
v The Red Lion jsem se hned poté 
vrátila zpět do Marseille. V říjnu 
opět zpátky na fakultu dodělat 
pátý ročník, státní zkoušky, za-
zpívat si Gaudeamus igitur a začít 
francouzsky nejen snít, ale už 
i naplno žít.

Odjela jsem do Marseille, 
pokračovala v práci servírky 
a současně jsem zkoušela hle-
dat i jiné zaměstnání. V té době, 
v roce 2004, sice vstoupila Česká 
republika do Evropské unie, 
ale volný pracovní trh byl ještě 
doslova v plenkách. A tak mě 
neminula zdlouhavá byrokracie 
vyřizování pracovního pobytu. 
Na Obchodní komoře jsem si 
nadšeně zakoupila seznam firem, 
které spolupracovaly s naší re-
publikou, a s nadějí jsem zaslala 
kolem padesáti žádostí, aby se 
nestalo vůbec nic. Nechtělo se 
mi dál servírovat, a proto jsem 
se na zimu vrátila do Čech. 
Našla jsem práci v Praze jako 
obchodní asistentka u jednoho 
francouzského prodejce vín. Ale 
to už se opět nebezpečně lákavě 
blížilo léto a já tuto práci po zku-
šební době ukončila a rozjela se 
nazpět do Marseille. Nějak jsem 

si už nedokázala představit léto 
bez moře a rozpáleného jižního 
slunce. Měla jsem příslib jedno-
ho právníka, že mohu zastoupit 
jeho asistentku. Ale jakmile jsem 
dorazila do Marseille, právník 
mi řekl: „Désolé (promiň), vše 
je jinak, nemůžu tě vzít.“ Tak co 
dělat? Hned na druhý den jsem 
našla práci ve Starém přístavu ve 
velké restauraci. A po roce se mi 
podařilo najít místo obchodního 
zástupce u jedné telekomuni-
kační firmy. Dalo by se mluvit 
o štěstí, protože Česká republika 
v té době ještě nebyla součástí 
Schengenského prostoru a šance 
na pracovní umístění byla velmi 
omezená. Zdejší úřady zřejmě 
nezvládaly danou situaci a ne-

chaly mě proklouznout. A díky 
tomu pro mě začal ve Francii 
„normální život“ s ranní cestou 
po rušné dálnici do práce, s ty-
pickou polední dvouhodinovou 
pauzou na oběd a s podvečerní-
mi návraty. V této firmě pracuji 
dodnes. Ale už opět přemýšlím 
o změně.

Upřímně, Francouzi si neustále 
stěžují, ale život ve Francii je 
snadný. A to ať už jde o sociální 
zabezpečení nebo zdravotní po-
jištění. A pokud člověk navíc žije 
jako já na jihu, tak jako bonus má 
slunce 300 dní v roce. Zima je tu 
mírná, jen zřídka teplota spadne 
pod nulu. Jedinou nevýhodou 
je mistrál (severní vítr), který 
občas potrápí, ale zase je díky 
němu obloha jako vymetená, 
bez mraků. Mám to tady v jižní 
Francii moc ráda. O to více, že 
žiji u moře, které mám 50 me-
trů od domu. Člověk si připadá 
neustále jako na prázdninách. 
V teplých měsících si chodím 
po práci zaplavat. Stmívá se tu 
později, večery jsou dlouhé. 
Vlastně většinu svého volného 
času trávím na moři. S přítelem 
vyrážíme na výlety lodí, potápí-
me se, rybaříme a věnujeme se 
i podmořskému rybolovu. Za 
těch dvanáct let života v Mar-
seille bych si troufla říct, že znám 

La Madrague de Montredon - druhý domov
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všechny zátoky a ostrovy v okolí 
a také „nálady“ moře. Na ty mít 
lodní průkaz však zdaleka nesta-
čí, člověk se musí o moře zajímat 
více, zjišťovat předpověď počasí 
na celý den. Vše se může změnit 
do hodiny a z klidného moře se 
stane moře rozbouřené. Stačí, 
když se zdvihne jeden ze čtyř 
nebezpečných větrů. Už se nám 
stalo, že se před námi zvedaly 
pětimetrové vodní stěny. A to 
je, zvlášť pokud jste daleko od 
přístavu, adrenalinová záleži-
tost. Každým rokem v naší čtvrti 
zahyne nejeden člověk. Lidé 
podceňují sílu moře, fascinovaní 
bez zábran lezou na útesy, aby si 
rozbouřené moře vyfotili. Tím se 
však vystavují nebezpečí přívalu 
velké vlny, která je snadno smete 
z útesu, a i dobrý plavec utone. 
Místní rybáři několikrát vyráželi 
na moře zachraňovat tonoucí 
lidi a nasazovali tak vlastní život. 
Jinak jsou ovšem marseillské 
útesy velmi příjemným místem. 
Zejména když jsou rozpálené 
a člověk se na nich může vyhřívat 
jako ještěrka. Osobně mam úte-
sy mnohem raději než písečné 
pláže. 

Marseille je přístavní město, 
nejstarší a druhé největší ve 
Francii, kosmopolitní i tradiční. 
Naše čtvrť La Madrague de 
Montredon je určitě tou nej-
krásnější z celé Marseille. Je to 

už okrajová část Marseille ležící 
mezi divočejším pohořím a mo-
řem. Do centra města to ale není 
daleko. Ráda také vyrážím na 
túru do hor. I když je tu hodně 
turistických stezek, já vyrážím 
často vlastní cestou a sbírám 
tymián s rozmarýnem. V roce 
2014 se velká část pohoří a určitá 
část mořského pobřeží staly me-
zinárodním chráněným parkem 
s chráněnými zónami, kde se 
nesmí rybařit. Také vylodění na 
některých ostrovech je zakázáno. 
Přesto zůstává hodně míst, kde 
se tradičně rybařit smí. Je velkou 
výhodou nemuset kupovat ryby 
a kalamáry v obchodě a jíst je 
čerstvě ulovené. To si opravdu 
užívám. Už si ani pro sebe ne-
dovedu představit jinou stravu. 
Gastronomie jižní Francie je cel-
kově výborná. Kromě mořských 
plodů a ryb se hodně používá 
olivový olej, spousty zeleniny 
a různé saláty. Strava je lehká 
a zdravá. 

A lidé tady? Jižané jsou obec-
ně hodně temperamentní, to 
platilo a platí stále. Původní 
obyvatelé Marseille, její objevi-
telé, byli Řekové. Poté se sem 
přistěhovali Italové, Portugalci, 
Arménci a samozřejmě lidé 
z bývalých kolonií, z bílé i čer-
né Afriky. Dnes už je Marseille 
obydlena všemi národnostmi. 
Co se Čechů týče, jsou zde také, 

ale já jsem se s nimi setkala jen 
málo. K jednomu nepřímému 
setkání s domovinou ale došlo 
zajímavě. Když jsem se nastěho-
vala na Madrague, všimla jsem si 
jednoho krásného domu přímo 
u moře. Na zvonku tam bylo 
napsáno „zvonek“ a občas na 
domě vlála česká vlajka. K mému 
údivu jsem zjistila, že se jednalo 
o český konzulát, který fungoval 
jako pobočka české ambasády 
v letních měsících. Dnes už je 
český konzulát přestěhován blíž 
k centru a funguje celoročně. 
Přece jen však trávím čas v české 
společnosti. Tu mi se vší parádou 
a důsledností dělá můj kocour 
Nelson, jehož matkou je Čočka 
z jižní Moravy a otcem je Mikeš 
ze středních Čech. A je to kocour 
vpravdě dvojjazyčný – mňouká 
s marseilleským akcentem stejně 
zdatně jako ve své kočičí ma-
teřštině, je česky mazaný i fran-
couzsky mlsný, pro místní kočky 
atraktivní cizinec, ale pořádek si 
mezi svými soky umí zjednat jako 
starousedlík.

V Marseille se cítím opravdu 
dobře. Ale přece jen je ještě 
jedno místo na světě, ještě více 
na jihu, kde je mi ještě lépe. 
Senegal. Konkrétně oblast La 
Casamance (u hranic s Guineou 
Bissau). Je to mé zamilované mís-
to s třemi tisíci hodinami sluneč-
ního svitu ročně. Tam již desátým 

Výhled z Madrague
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rokem létám na dovolenou. Lidé 
jsou tam moc milí, usměvaví 
a srdeční. Věřte mi, jsou nám 
Jižním Moravákům neskutečně 
podobní. Mají rádi veselou spo-
lečnost, oslavy a rodina je pro 
ně to nejdůležitější. Když jsem 
poprvé objevila Casamance, byla 
jsem jak očarovaná. Nedotčená 
příroda, neskutečné množství 
barev a vůní a to úžasné teplouč-
ko. Dlouhá sedmikilometrová 
pláž, kde člověk potká pouze 
stádo krav, psy a občas nějakého 
člověka. Ráno se probouzíte pta-
čím zpěvem a večer usínáte při 
ukolébávajícím šumění vln oceá-
nu, občas při z dálky doléhajícím 
rytmu tamtamu. Neskutečné 
množství ovoce a ryb, smích 
dětí, tančící lidé, celková pohoda 
a klid. Je to zcela jiný svět. Tam si 
teprve člověk uvědomí, v jakém 
každodenním stresu žijí Evro-
pané. Hned po prvním návratu 
jsem měla pocit, že mé srdce 
a duše zůstaly na Casamance. 
Francouzi na to mají dokonce 
přísloví, „Quand on est mordu par 
l’Afrique, on l’est entièrement“, 
které volně přeloženo říká, že 
když jsme očarováni Afrikou, 
jsme očarováni úplně. A tak žiji 
nejen přímo pod sluncem, ale 
i přímo s jižním sluncem v srdci.

A Česká republika? Morava? 
Samozřejmě, že mi chybí. Lhala 
bych, kdybych tvrdila, že ne. Nej-
víc mi schází rodina a kamarádi. 
Ano, vídáme se naštěstí poměrně 
často, ale přece jen už to není 
jako dřív. To jsem například v so-
botu v 6:30 hodin ráno nastou-
pila do letadla a ve 13 hodin už 
mě mamka vyzvedávala v Brně 
na letišti. A v neděli večer šup na-
zpět do Marseille. Teď už létám 
po delší době a na delší dobu. 
S mamkou si ale voláme každý 
den. Vždy ráno a večer, když 
jedu do práce a z práce, dělá mi 

mamka hlasovou společnost, 
aby mi cesta za volantem rychleji 
ubíhala. A samozřejmě, že i pod 
báječným marseillským sluncem 
zažívám chvíle nostalgie, rozpol-
cenosti a pocitu vykořenění. Také 
na mě občas padne stín nejistoty, 
že vlastně nevím, kam patřím, 
když mám své kořeny v zemi, kde 
jsem se narodila, ale je mi dobře 
i v „jiné“ zemi, v níž žiji. Nejspíš 
to čeká každého člověka po ně-
kolika letech strávených v cizině. 
A vlastně to potvrdila i slova mé 
sestry. Když jsem jí řekla, jak jí 
život ve Francii závidím, odpo-
věděla: „Nic není tak snadné, jak 
si myslíš, a až budeš někdy žít 
v cizině déle než deset let, teprve 
pochopíš, co tím myslím.“ Měla 
pravdu.

V roce 2014 jsem získala fran-
couzské občanství. Jen dva mě-
síce poté, co Česká republika 
schválila možnost mít dvě státní 
příslušnosti. Má cesta k občan-
ství však nebyla zdaleka tak 
jednoduchá. Bylo to nekonečné 
papírování. A to mělo vlastně 
jen posvětit můj nárok plynoucí 
z předešlých let pobytu a řád-
ného odvádění daní ve Francii. 
Ale obstála jsem. Dnes už se mě 
Francouzi jen tak nezbaví, když 
jsem jednou z nich. A pro Čechy 
také zůstávám stále „jejich“.

Všude je dobře a všude může 
být člověk šťastný. Záleží jen 
na nás, jak si to zařídíme a jak 
s vlastním životem naložíme.

Claudie (Marseille 31/01/18)

Děkujeme paní Claudii, která se 
pro nás, přes její počáteční obavy, 
krásně rozepsala

Jiřina Chludilová
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Z farnosti
Farní poutě do Svaté země
Otče Pavle, zorganizoval jste pro farníky 
z Dubňan dva zajímavé výlety - kdy se usku-
tečnily a kolik lidí se zúčastnilo?

První skupina poutníků vyrazila do Svaté země 
v loni 26. listopadu, druhá letos 4. února. Celá 
cesta trvala vždy pět dní. Skupiny byly pokaždé 
desetičlenné. Je to kvůli optimalizaci nákladů: na 
letiště i potom po Izraeli jsme jezdili vždy dvěma 
auty – tak aby byly plně obsazené. Snažil jsem se, 
aby celá pouť byla finančně co nejdostupnější 
a podařilo se nám vejít do necelých sedmi tisíc 
na osobu.

Jak taková cesta probíhala?
Na podzim jsme letěli z Berlína, nyní z Bratislavy. 

Přistávali jsme v poušti Negev asi 300 kilometrů 
na jih od Jeruzaléma na izraelské vojenské letecké 
základně Ejlat-Ovda, takže jsme si mohli z ptačí 
perspektivy prohlédnout poušť, kterou před 
3200 lety putovali Izraelité pod vedením Mojžíše 
z Egypta do Svaté země. V Ejlatu jsme měli zare-
zervované půjčení dvou aut (Hyundai i25 Accent 
„nebo podobné“, takže z toho pokaždé vylezlo 
něco jiného – vždy to ale byla nějaká auta velikosti 

naší Octavie nebo Superbu – jejich půjčení vyjde 
na čtyři dny zhruba na tři tisíce, takže je to asi nej-
levnější způsob dopravy po Izraeli) a vydali jsme se 
pouští do Jeruzaléma. Čtyřhodinovou cestu nám 
vždy zpestřilo krátké koupání v Mrtvém moři. Jeho 
hladina leží 400 metrů pod úrovní okolních moří.

Co se týká ubytování, údajně nebylo moc 
přepychové….

V Jeruzalémě jsme bydleli v jednom arabském 
hostelu přímo ve Starém městě – v kamenném 
domě, který pamatoval snad ještě křižáky a byl jen 
150 metrů od Chrámu Božího hrobu. Majitel byl 
muslim, jmenoval se Mustafa, byl velmi přátelský 
a vždy večer nás zval zdarma na večeři. Jeden z nás 
ale měl pocit, že z deky, kterou nám půjčil, cosi 
v noci vylezlo a kouslo ho to… Také kočky, které 
jsme museli několikrát za den vyhazovat z našeho 
pokoje, nepřipadaly všem úplně roztomilé.

Která místa jste navštívili a na kterém místě 
jste měl vy osobně hluboké zážitky?

Vydali jsme se do Betléma, kde se Pán Ježíš na-
rodil. Tam jsme museli jet arabským autobusem, 

Schodiště v Jeruzalémě, po kterém zřejmě vedli zatčeného Pána Ježíše
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protože leží na Palestinském území a autem z půj-
čovny se tam jet nesmí – asi by se vrátilo bez skel… 
Jeli jsme na sever do Nazareta v Galileji, kde Pán 
Ježíš vyrůstal, do městečka Kafarnaum, odkud byla 
část apoštolů (základy domu ve kterém Pán Ježíš 
uzdravil Petrovu tchyni, jsou dochovány dodnes), 
byli jsme v Káně, na hoře Tábor i na Hoře blaho-
slavenství a koridorem mezi minovými poli jsme 
dojeli až na místo, kde byl Pán Ježíš od Jana Křtitele 
v Jordánu pokřtěn. Řeka Jordán tvoří hranici mezi 
Izraelem a Jordánskem, proto ta minová pole…

Mezi nejsilnější zážitky pro mě patřila modlitba 
křížové cesty v přeplněných uličkách Jeruzaléma 
a mše svatá, kterou jsem brzy ráno mohl sloužit 
přímo v Božím hrobě – na místě, kde byl Pán Ježíš 
pohřben a kde třetího dne vstal z mrtvých. Prosil 
jsem při ní za všechny lidi z Dubňan – za věřící i ne-
věřící, protože Boží pomoc potřebuje každý člověk.

A další „silný zážitek“ byl, když nám v listopadu 
při první pouti na Olivové hoře nad Jeruzalém poz-
dě večer zatuhla elektronika jednoho auta. Nešlo 
nastartovat, nešlo zamknout, nešlo ani vypnout 
světla a byla jen otázka času, než se vybije baterie 

– klíč na její odpojení jsme nikde v autě nenašli. 
Pomodlil jsem se a šel jsem volat do 320 kilome-
trů vzdálené půjčovny. Řekli nám, co dělat a jak 
auto odkódovat – to jsme, ale před tím dělali už 
asi desetkrát. Udělali jsme to po jedenácté a auto 
nastartovalo.

Jaké byly ohlasy účastníků poutě?
Jeden z nich, který ještě není pokřtěný, mi řekl: 

„Když si člověk čte úryvky z Bible přímo na mís-
tech, kde se ty události staly, tak to věřícího utvrdí 
a nevěřícího nahlodá.“

Je Svatá země bezpečná?
Po tom, co Izraelci obehnali celé palestinské 

území vysokým plotem, klesl počet mrtvých při 
různých sebevražedných atentátech o polovinu a je 
nyní nižší než počet obětí silničních nehod v Izraeli. 
Tak bezpečno jako v Dubňanech tam není, ale po-
kud zbytečně neriskujete, nebezpečné to tam není.

Plánujete další cestu do Izraele?
Chvíli počkám, až mi otrne – je to přece jen dost 

velká zodpovědnost za větší skupinu lidí – a pak 
snad ano.

Kdy a kde mohou zájemci vidět prezentaci 
fotografií, sdílení zážitků z cesty?

Uvažuji, že jednu z křížových cest, které nyní 
v postní době bývají pravidelně v neděli odpoledne 
v 15 hodin v kostele, bychom mohli udělat s pro-
mítáním obrázků jednotlivých zastavení křížové 
cesty v ulicích Jeruzaléma a pak bychom mohli 
pokračovat promítáním na faře. Bližší informace 
najdete na našem webu www.farnostdubnany.cz.

Děkuji Vám za rozhovor.

S duchovním správcem dubňanské farnosti 
hovořila Jana Ilčíková

Na Poli pastýřů v Betlémě

Minová pole kolem koridoru k řece Jordán
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V krátkosti
Tříkrálová sbírka v Dubňanech

Dlouhodobý celostátní projekt Charity České 
republiky se koná vždy první dva týdny v lednu. 
Tentokrát se sbírka uskutečnila ve dnech 5. - 7. 
ledna 2018.  S popěvkem „My tři králové jdeme 
k Vám“ navštívili naše domácnosti dobrovolní ko-
ledníci se zapečetěnými kasičkami. Letošní sbírce 
přálo počasí, což se také odrazilo na velkém počtu 
navštívených domácností a potažmo také na výši 
vybraných financí. Celková vybraná částka je vyšší 
oproti minulému roku o 19 tisíc korun, vybralo se 
rekordních 138.977 Kč. Poděkování patří všem, 
kdo přispěli.

U kyjovské nemocnice se rozšíří parkovací 
stání o 55 míst

Parkoviště pro veřejnost u Nemocnice Kyjov se 
rozšíří o 55 parkovacích stání. Souhlas s veřejnou 
zakázkou na tuto stavbu v předpokládané výši 
4,7 milionu korun vyslovila Rada Jihomoravského 
kraje na svém jednání dne 8.1.2018. „Investiční 
akce vyřeší parkování v areálu nemocnice Kyjov, 
zvýší se tak komfort pacientů a návštěvníků 
nemocnice. Stavba by měla proběhnout od 
března do srpna letošního roku. Půjde o stávající 
nezpevněné zatravněné plochy situované mezi 
silnicí II/432 a dosavadním parkovištěm. Vozovky 
a parkovací plochy jsou, na rozdíl od stávajících 
asfaltových, navrženy z betonové dlažby. Celkem je 
navrženo 55 kolmých parkovacích stání. Rozšířeno 
bude osvětlení, doplněno bude také oplocení, kte-
ré navazuje na stávající a uzavírá areál nemocnice“, 
řekla náměstkyně hejtmana Taťána Malá.

MÚ

foto: web Farnost Dubňany

ilustrační foto
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Z historie
Doslovný přepis části zápisů ze školní kroniky z roku 1918 je především obrazem bídy a strádání lidí 
v posledním roce 1. světové války. 

Vendelín Werner, 
nadučitel na odpočinku
zemřel v Dubňanech dne 7. Ledna 
1918. Hojné účastenství obyvatelstva 
na pohřebě svědčilo o úctě k oblíbenému 
dlouholetému zasloužilému nadučiteli. 
Čest budiž památce jeho!

Snížená dávka obilí.
Od 31. ledna do 1. února vypočítávali učitele přebytky, které 
povstanou snížením dávky (spotřeby) obilí pro samozásobitele 
z 366 gramů na 300g.
Učitel Josef Kott byl jmenován předsedou rekvisiční komise pro 
Hovorany, Josef Vašek pro Ratiškovice. Od 7. do 9. února 
provedena byla rekvisice vypočtených přebytků.

Mír s Ukrajinou
Uzavřen byl 9. Února 1918 a mír s Ruskem dne 3. Března 
a v březnu též mír s Rumunskem.
Zapsáno dne 3.6.1918

Sedmý dětský den
Ve prospěch válečných sirotků a vdov pořádal se dne 3. prosince 
1917 sedmý dětský den na popud České zemské komise pro 
ochranu dítek a mládeže v markrabství moravském. Sbírky 
konali žáci s učiteli na sběrací listiny a do pokladniček. Také 
provedena byla se žáky divadelní hra Zakletá princezna 
Zlatovláska. Čistý výtěžek 7. dětského dne 220 Korun 81 h 
odeslán byl do Brna České zemské komisi.

Ve prospěch chudobných žáků zdejší školy opakovala se di-
vadelní hra a výtežek byl 150 K Dětské divadelní hry těší se 
veliké oblibě u obyvatelstva.

Podílení obuví
Z akce J.V. Pro dítě poslala c.K. okresní školní rada dne 26. 
prosince 1917 12 párů obuvi k podělení chudých žáků k vánocům. 
Zvláštní zřetel má vzíti na děti po padlých vojínech. Stalo se.

Areoplán
Dne 16. dubna 1918 viděli Dubňáci poprvé aeroplán. Letěl 
nad Dubňany o půl osmé hodině ráno dle letního času. Byl to 
aeroplán obstarávající poštovní spojení mezi Vídní a Kyjevem.

Soupisy.
Od 16. dubna 1918 prováděli učitelé soupisy neosázené 
plochy, hovězího a vepřového dobytka z příčin rekvisičních, 
výroby a spotřeby mléka a másla, dětí od 1 do 2 let, od 2-6, od 
6-14 let a kojících matek z příčin rozvržení množství mléka. 
Počítá se 1/2 l mléka na osobu u výrobců, 1/2 l na děti do 6 let 
a 1/4  l do 14 let.

Nedostatek mouky.
14. dubna 1918 oznámilo c.k. okresní hejtmanství, že do 
polovice května nepřidělí se obcím k zásobování obyvatelstva 
žádná mouka. Není jí!

Mrazy
V noci ze 26/5 na 27/5 a 27/5 na 28/5 zmrzla fazole 
a brambory a ze 4/6 na 5/6 zmrzla réž.

Nedostatek a nouze
dostupovaly výše neslýchané. Žeň pro lichváře. Ceny potravin 
dosáhly závratné výše. Že by někdo se odvážil požadovati 
16 Korun za 1 kilogram rži, již si chtěla chudá žena upražiti 
na kávu pro děti, zdá se býti neuvěřitelné, ale stalo se. V leckteré 
rodině po 14 dní i déle neviděli chleba.

Návštěva školy
Nezlepšila se ani v r. 1917-18. Musilo býti užito školní mládeže 
k výpomoci při všech možných pracích a sbírkách. Učitelé konali 
všechny možné soupisy a sbírky, rekvisice a propagandy pro 
válečné půjčky a byli tím oddalováni své výchovné práci. Roční 
průměrné procento zanedbání školy činilo

29.9 % omluvené
20.6 % neomluvené

úhrnem 50.5 %
Kdo chtěl chodil do školy, kdo nechtěl, zůstal doma.
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Společenská kronika
      Vítání nových občánků

V sobotu 6. ledna se v obřadní síni městského úřadu konalo první letošní vítání nových občánků. 
Starosta pan František Tříska přivítal nedávno narozená miminka s jejich rodiči a dalšími rodinnými 
příslušníky. Novopečené občánky města pozdravili žáčci z mateřské školy Ke Koupališti, zpěvem obřad 
doprovodil Sboreček.

Do pamětní knihy byly zapsány tyto děti:

	Martin Minx 	Marcel Navrátil
	Adéla Franková 	Dominika Konevalíková
	Valerie Bůčková 	Patrik Dóci
	Stela Olšinová 	Matěj Grufík
	Jasmína Šindarová
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Statistika roku 2017 podle matriky

V měsících prosinec 2017, leden – únor 2018 jsme se rozloučili s těmito občany

Josef Březovský 78 let Jarmila Hrubá  64 let
Josef Soldán 78 let Ladislav Krupica  70 let
Petr Žídek 49 let Anežka Ševelová  90 let
Františka Drnáková 82 let Františka Pištěková  80 let
Josef Grufík 79 let Terezie Nesvadbová  87 let
Jozef Bodnár 82 let Václav Belka  80 let
Antonín Růžička 73 let Jaromír Pazdera  72 let

• K 31. 12. 2017 mělo město Dubňany celkem 6 354 obyvatel, z toho 3 177 žen a 3 177 mužů. Průměrný 
věk obyvatel je 43,01 roku.

• Narodilo se 69 dětí, z toho bylo 37 dívek a 27 chlapců. 
• Do města se přistěhovalo 112 obyvatel a odstěhovalo se jich 117.
• Bylo uzavřeno 15 sňatků, z toho byly 3 v kostele. Není známo, kolik dubňanští občané uzavřeli sňatků 

mimo Dubňany, tyto informace již matrika nevede.
• Zemřelo 30 mužů a 28 žen.
• Ve smuteční obřadní síni se konalo celkem 33 pohřbů, církevních obřadů v kostele bylo 17.

MÚ
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9. ročník Koštu slivovice a ovocných pálenek

Nejdříve trochu z historie tohoto již bezmála 
tradičního počinu. V r. 2009 se dubňanští pěstitelé 
ovoce domluvili se členy zahrádkářského svazu,  
že se pokusí po  vzoru již zavedených podobných 
akcích (např. Radějov, Mikulčice, Bukovany, atd.), 
zorganizovat v Dubňanech hodnocení destilátů 
především z modrého ovoce a jiných produktů 
domácí výroby. Dobrá věc se nakonec podařila 
a za pomoci zkušených ovocnářů z Mikulčic, 
sponzorů a hlavně ochotě přispěvovatelů, kteří 
poskytli prvních tehdejších 670 vzorků destilátů, 
mohl být v roce 2010 uskutečněn první košt slivovic 
a domácích pálenek. Následující rok bylo založeno 
PRUNUS MORAVIAE (tehdy ještě občanské sdruže-
ní, nyní spolek), který organizuje nejen dubňanský 
košt, ale zabývá se i osvětou v oblasti pěstování 
a ošetřování ovocných stromků. Členové spolku 
rovněž navštěvují školení, která se týkají dané 
problematiky a podnikají různé poznávací zájezdy 
do sadů a vinohradů v okolí. Úroveň dubňanských 
koštů měla v průběhu minulých ročníku stoupající 
tendenci. Stalo se tak hlavně díky dárcům vzorků, 
s jejichž přispěním se počet hodnocených destilátů 
téměř zdvojnásobil. Samozřejmě by nešlo ochut-
návky dělat bez  finanční pomoci od sponzorů z řad 
místních podnikatelů a města Dubňany. Spolek 
PRUNUS MORAVIAE má v současnosti 24 členů, 
5 z nich tvoří výbor, v jehož čele je pan Josef Grufík.

Letošnímu 9. ročníku předcházela v polovině 
února degustace 1124 vzorků destilátů z Dubňan 
a širokého okolí za účasti nejen místních degus-
tátorů v počtu 78 osob, a za toto jim všem patří 
velké díky. Hodnotilo se tak jako každý rok 50 bo-
dovým systémem. Pro vysvětlení, znamená to, že 

0 – 15 bodů je nepřijatelný destilát, 16 – 27 méně 
přijatelný destilát, 28 – 36 dobrý destilát, 37 – 
44 velmi dobrý destilát, 45 – 50 destilát špičkové 
kvality. O vítězích jednotlivých kategorií a šampio-
nu samotném  pak následně rozhodla subkomise.

V soboru 3. března se v sále kulturního domu na 
koštu sešlo téměř 200 návštěvníků, aby si pochut-
nalo  na pálenkách hlavně z modrého ovoce, ale 
i meruněk, hrušek, jablek, třešní a višní, mirabelek 
a rynglí. K mání byla také vínovice, grapa, koňaky, 
whiskey a sladké likéry. Bylo si zkrátka z čeho vybrat 
a náležitě si to vychutnávat. A aby všechno to dob-
ré pití nestoupalo tak rychle do hlavy, pořadatelé 
jako obvykle zajistili bohaté pohoštění v podobě 
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škvarků, uzeného masa, klobásek, sýra, tlačenky 
a sladkého pečiva.

Vyhlášení vítězů se jako moderátor opět ujal 
člen spolku pan Tomáš Herfort a ceny předávala 
místostarostka paní Renata Prokopenková.  Šampi-
onem koštu se stal vzorek č. 22 – Durancie, ročník 
2016, od pana Víta Pavky z Mikulčic, který byl 
zaskočen tímto svým úspěchem v poměrně velké 
konkurenci. Pan Pavka obdržel hlavní cenu – pěk-
nou dřevěnou plastiku – od dubňanského řezbáře 
a člena spolku pana Miroslava Šrutky, který je již 
tradičním dodavatelem těchto trofejí pro šam-
piony, a která se jako pokaždé velmi líbila. Další 
ocenění vystavovatelé si odnesli láhve broušené 
panem Liborem Zeleným a všichni ti, jejichž vzorek 
dostal více než 43 bodů, byli odměněni diplomem. 

Letošní 9. ročník je minulostí a PRUNUS MORA-
VIAE děkuje členům spolku za jejich práci, všem 
sponzorům za finanční a materiální pomoc, městu 
Dubňany za finanční příspěvek a prostor pro de-
gustaci i košt a vedení KD za podporu při pořádání 
této akce.  A největší poděkování patří samozřejmě 
pěstitelům, kteří poskytují pro košt své vzorky. Díky 
jejich přízni čeká spolek příští rok již jubilejní 10. 
ročník koštu slivovice. 

MÚ

www.prunus-moraviae.cz

Prunus Moraviae z.s. Dubňany

A pořadí dalších vítězů:

2. místo – Ladislav Vaďura, Hodonín, slivovice 2017
3. místo – Michal Mráka, Dubňany, trnka
1. místo – Pavel Antoš, Dubňany, meruňka 2017
1. místo – Oldřich Uhrovič, Mikulčice, hruška 2017
1. místo – Ing. Petr Kopl, Dubňany, jablko
1. místo – Ondřej Opavský, Ratíškovice, třešně 2017
1. místo – Evžen Vida, Dubňany, likéry – griotka 2016
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Dnes vaří...
Martina Grufíková, z minulého čísla zpravodaje známá čtenářům 
jako „rodačka v cizině“, v jejím případě v Itálii

Buongiorno Vám všem,

děkuji redakci dubňanského časopisu za důvěru 
a přijímám s radostí žádost o sepsání několika 
receptů italské tradiční kuchyně. Velmi ráda vám 
všem obohatím osobní receptář, třeba i recepty, 
které často vidíte ve filmech a v televizi a zvědavost, 
co je za nimi, vám vrtá hlavou.

Chtěla bych začít stručně (pro mě je to velmi 
obtížné), tradicemi italských Velikonoc.

Slaví se víceméně jako u nás s nějakými výjimka-
mi. Hlavní téma je „znovuzrození“, které se zobra-
zuje i v jídelníčku a v celkovém velikonočním stra-
vování. Vejce jsou symbolem znovuzrození a jara, 
co přichází. Tyto se objevují ve spoustě receptů.

Velikonoční snídaně se skládá z vajíček natvrdo, 
domácích salámů a párků z domácí vepřové za-
bíjačky a samozřejmě nechybí velikonoční pizza. 
Slaný bochník plný vajec a sýru.

To, co Italům určitě chybí je naše „šlahačka“. 
Mají ale jiné zvyky, co se týkají hlavně víry, jako 
ukřižování a z mrtvých vstání Krista.

V pátek (ukřižování) se obyčejně držívá půst. 
To ovšem jen ti, co opravdu silně praktikují víru. 
V pátek se absolutně nejí maso, ale ryby, hladovka 
není moc obvyklá. V sobotu se konzumuje jako 
v jiné dny a v neděli se schází jako o Vánocích 
celá rodina a všechny generace. Jak si dovedete 
představit z vánočního povídání, nedržíme hla-
dovku, ale naopak to, co jsme nesnědli v pátek, si 
vynahradíme v neděli.

Víceméně týden před Velikonocemi se připravují 
různé velikonoční tradiční moučníky, pizza, ne ta 
klasická, kterou znáte, ale velikonoční verze plná 
vajec a sýru, na kterou vám později dám recept, 
a která mně kyne u kamen, abych vám ji mohla 
vyfotit a přidat ke článku. Na Velikonoce se na-
zdobí stůl květy mandloně a nabarvenými vejci 
a spoustou moučníků a cukroví, co se chystají 
před Velikonocemi na jejich oslavu. Díky tomuto 
článku ve třech dnech upeču tolik věcí, abych vám 
je mohla zdokumentovat, že by toho mohlo být 
pro celý regiment.

Nyní k receptům. Ráda vám dám klasické recep-
ty, které tvoří základ kuchyně střední Itálie, kde 

bydlím. Budu se soustředit na recepty, které jsou 
pro všechny, i pro ty, co v kuchyni nejsou velkými 
„MASTERCHEF“.

Velikonoční oběd se obyčejně skládá z prvního 
chodu a ten tvoří zpravidla lasagne nebo cannoli 
a tagliatelle s ragú.

Jako druhý chod se připravuje pečené jehněčí, 
hovězí, vepřové a kuřecí. K tomu samozřejmě čer-
stvá (zimní saláty) nebo vařená zeleninová obloha, 
pečené brambory a nakonec sladkosti a moučníky.
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Velikonoční pizza - crescia di Pasqua (čteme 
creša di paskua)
Suroviny: 
2 vejce, 
2 lžíce oleje, 
20 g kvasnic, 
špetku cukru, 
trochu mléka, 
80 g strouhaného parmezánu, 
5 g soli, 
200 g polohrubé mouky, 
pepř, 
ovčí sýr na kostečky.

Postup: Do mouky zamícháme nastrouhaný 
parmezán, pepř, sůl, přidáme vejce a olej. V mléku 
rozpustíme kvasnice a špetku cukru a přidáme 
do těsta. Vypracujeme těsto, do kterého dáme 
kostky ovčího sýru. Těsto dáme do vysoké formy 
a necháme nakynout. Obsah se musí zdvojnásobit. 
Po nakynutí pečeme ve vyhřáté troubě na 180°C 
asi 30 minut.

Pečené jehněčí
Suroviny: 
Jehněčí kýta nebo žebírka, 
pepř, sůl, planý fenykl, tymián, rozmarýn, česnek.

Postup: Maso den před pečením naložíme. 
Osolíme, opepříme a naložíme do všech bylinek 
a česneku. Necháme naležet a na druhý den 
pečeme jako jakoukoliv jinou pečínku.

Paste (velikonoční cukroví)
Suroviny: 
1kg hladké mouky, 
5 vajec, 
3 prášky do pečiva, 
400 g cukru krupice, 
300 g margarínu, 
citronová kůra a šťáva a anýzový likér. Pokud ho 
nemáte, může být i slivovice.

Postup: Do mísy dáme vejce, cukr a citronovou 
kůru, začneme zpracovávat, smícháme s moukou, 
prášky do pečiva, přidáme margarin a slivovici, 
šťávu z citronu a nakonec mouku smíchanou 
s práškem do pečiva. Vypracujeme těsto a dáme 
mu tvar velkých dlouhých piškotů 10 cm dlouhých, 
které dáme na plech a pečeme na 160°C asi 
10-15 minut.

Po vychladnutí se cukroví konzervuje v uzavře-
ných skleněných nádobách. Vydrží několik týdnů 
( jestli je mezitím všechny nesníte). Používají se 
hodně na snídani ke kávě s mlékem, nebo po 
obědě ke kávě, nebo s dobrým pohárkem vína, 
ve kterém se namáčí. Upozorňuju, že tímto způ-
sobem mají zvláštní nečekané účinky, jako točení 
hlavy, nadbytečné mluvení a tak dále. S vínem 
konzumovat s mírou.

Velikonoční holubice
Suroviny: 
3 vejce, 
350 g hladké mouky, 
90 g rostlinného oleje, 
170 g mléka,
150g cukru krupice, 
1 pomeranč, 
1 citron, 
1 mandlové aroma, 
1 prášek do pečiva, mandle a dekorace z cukru. 
Jestli chceme, můžeme dle chuti přidat hrozinky, 
kandované ovoce, nebo čokoládové kapky.

Postup: Rozdělíme vejce na bílky a žloutky. Z bílků 
našleháme sníh. Do mísy se žloutky vysypeme cukr 
a šleháme elektrickým šlehačem, poté přidáme 
nastrouhanou citronovou a pomerančovou kůru, 
aroma mandle a dobře prošleháme. Přidáme 
mléko a olej a pak pomalu mouku. Teď je řada na 
prášku do pečiva, vysypeme celý sáček a důkladně 
promícháme. Nyní záleží na naší volbě, můžeme 
se rozhodnout buď dát jen jednu ze tří možností, 
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nebo dvě jako např. hrozinky s kandovaným ovoce, 
nebo dokonce všechny tři přísady, záleží jen na 
nás. Potom přimícháme pomaloučku našlehaný 
bílkový sníh a těsto je připraveno. Vylejeme těsto 
do formy (podle vlastního výběru), my tady máme 
papírové formy holubice. Ale můžeme si vybrat 
i jinou formu, co dům dá. Na povrch těsta dáme 
podle chuti mandle a dekorace z cukru.

Pečeme na 180°C asi 40 minut. Po upečení se 
obyčejně tento dort nechá kompletně vychlad-
nout, aby mandlové aroma v dortu mělo čas uzrát 
tak, jak má být.

Dort Margherita
Suroviny: 

6 vajec, 
300 g cukru krupice, 
150 g hladké mouky, 
150 g bramborového škrobu, 
1 prášek do pečiva.

Postup: Rozdělíme žloutky od bílků a z bílků ušle-
háme sníh. Ušleháme žloutky s cukrem tak dlouho, 
až se jejich obsah ztrojnásobí. Poté přidáme škrob 
a mouku a nakonec velmi opatrně pomalu přidáme 
sníh z bílků. Mícháme zdola nahoru tak, aby těsto 

zůstalo nadýchané. Jako poslední přidáme prášek 
do pečiva. Dáme směs do pomoučené dortové for-
my nebo s pečícím papírem a dáme péct do trouby 
40-45 minut na 180°C. Já zkouším, jestli je těsto 
propečené uprostřed formy tím, že propíchnu až 
dospodu velkým párátkem. Když je párátko suché, 
dort je upečený. Po upečení otevřeme troubu asi na 
4 prsty a počkáme 10 minut. Poté dort vytáhneme 
z trouby. Dort můžete nazdobit podle fantazie. 
Můžete ho konzumovat tak jak je v originálu, nebo 
rozřezat na půl a naplnit krémem nebo šlehačkou. 
Záleží na vás. Je výtečný pocukrovaný s kávou, 
nebo pohárkem vína.

Vážení čtenáři, paní Martina nám s velkou ocho-
tou poskytla asi 15 receptů z její italské vlasti a my 
je pro Vás postupně v dalších vydáních zpravodaje 
v této rubrice otiskneme.

Ukončení analogového televizního vysílání v kabelových rozvodech 
města Dubňany

Vážení zákazníci,
dovolte seznámit Vás s ná-

sledujícími změnami v televizní 
programové skladbě Vaší kabe-
lové televize. Analogové vysílání 
v Česku definitivně skončilo 
v roce 2011, kdy došlo k vy-
pnutí všech technologií, které 
zajišťovaly distribuci televizních 
analogových programů.

Abychom vyhověli našim zá-
kazníkům, kteří používali starší 
televizní přijímače, provedli 
jsme taková opatření, abychom 
i po roce 2011 mohli zařadit do 

vysílání analogové programy 
ČT1, ČT2, NOVA, Prima, NOE, 
INFOkanál.

Bohužel současná situace do-
spěla do stádia, kdy není možno 
zajistit náhradní díly a technickou 
podporu pro analogové produk-
ty, proto jsme nuceni provést 
vypnutí zmíněných programů 
v síti kabelových rozvodů města 
Dubňany.

O Vaše programy v žádném 
případě nepřijdete, jelikož jsou 
obsaženy v nejnižších digitálních 
nabídkách DVB-C a DVB-T, kde 

není potřebná dekódovací karta 
CONAX.

Děkujeme za pochopení a věří-
me, že Vám tímto krokem nezpů-
sobíme zásadní problémy.

V případě jakýchkoliv dotazů 
nás můžete kontaktovat na te-
lefonních číslech nebo e-mailech 
společnosti NOEL, s.r.o.

+420 518 359 635, 
+420 518 359 692, 
+420 607 866 813, 
info@noel.cz



Velikonoční kraslice

fota: MÚKraslice jsou dílem manželů Ševčíkových, paní Jany Ilčíkové a paní Ireny Krbkové.

- jak je umí v Dubňanech



Pozvánky na společenské a kulturní 
akce jaro 2018

 20. 3. Přednáška o první pomoci – KIC Dubňany
 23. 3. Poslední doutník – divadlo, KD Dubňany

 20. 4. Větrná pohádka – KD Dubňany

 11. 5. Osud jménem Ležáky – beseda, knihovna Dubňany
 13. 5. Svátek matek – KD Dubňany

 1. 6. O křišťálovém srdci – pohádka, KD Dubňany
 2. 6. Dětský den – KIC Dubňany

Březen

Duben

Květen

Červen


